
رئیس جمعیت هلال احمر گفت: هوشمندسازی در دستور کار 
هلال احمر است.  پیرحسین کولیوند در همایش گرامیداشت 
هفته هلال احمر که با حضور رییس مجلس شورای اسلامی برگزار 
شد، گفت: در شش برنامه توسعه گذشته هیچ اسمی از هلال 
احمر  نبود اما در برنامه هفتم توسعه به دستور رییس مجلس، 
چهار حکم گرفتیم و این احکام خدا را شکر به تصویب رسید و اگر 
در برنامه های بودجه ای سال های  گذشته دقتی کنید متوجه می 

شوید که چقدر به هلال احمر مجلس لطف داشته است.
وی با اشــاره به اقدامات ســال های اخیر هلال احمر گفت: در 
سازمان جوانان وقتی من آمدم در مجموع  ۴۶۰ هزار نفر داواطب 
داشــتیم ، اما امروز ســه میلیون داوطلب جوان با هلال احمر 
همکاری می کنند. تیم های ســحر در ماموریت های مختلف 
مانند خوی، متروپل، زلزله ترکیه، افغانستان، لیبی و سوریه حضور 

موثر داشتند. در تیم های یاس ۲۰ هزار خانوار داوطلب شدند و 
توانستند چرخه کاری ایجاد کنند و اینگونه به زنان سرپرست 

خانوار به درآمد رسیده اند.
رییس جمعیت هلال احمر ادامه داد: تشکیل خانه های هلال که 
هم خدمات امدادی دارد و هم کاهش اسیب های اجتماعی جزو 

الگوهای موفق در صلیب سرخ عنوان شد.
کولیوند گفت: در سازمان داوطلبان ما حلقه وصل توان توانمندان 
و نیاز نیازمندان هستیم و با کمک مردم ده هزار تن  مواد غذایی 
به غزه ارسال شــد. یک خیر ۲۲ مغازه را به مبلغ ۷۰۰ میلیارد 
تومان به جمعیت هلال احمر اهدا کرد زیرا اقدامات ما را دیده 
بود. همچنین خیر دیگری  تصمیــم دارد ۴۰ هکتار در کرج به 
هلال اهدا و سه آمبولانس خریداری کند تا یک مرکز پشتیبانی 
کامل  ایجاد کنــد. رییس جمعیت هلال احمــر ادامه داد: در 

سیل سیستان و بلوچستان بقیه دستگاه ها با محوریت هلال 
امدادرسانی کردند و همه با هم بودیم.  در جمعیت همه با هم 

هستیم و کسی تکی کار نمی کند.
کولیوند گفت: ۹۹درصد پرونده های قضایی ما به نفع ما  تمام 
شد. همه املاک خود را ســند گرفتیم و اموالی را که از ما برده 
بودند پس گرفتیم. در گذشته پایگاه ها و انبار های ما خالی بود اما 
امروزه هم پایگاه از امدادگر و داوطلب پر است و هم انبارهای ما از 
تجهیزات و غذا پر شده است. رییس جمعیت هلال احمر ادامه 
داد: قبل از من، امدادگران ۲۴۰ ساعت  کار کردند اما یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار تومان بدون بیمه حقوق می گرفتند اما امروزه شرایط 
کاری برای این افراد بسیار بهتر شــده و جز افرادی هستند که 

بسیار راضی شده اند.
کولیوند گفت: سازمان امداد و نجات در همه عملیات ها موفق بود 

و عالی ترین مقام فداکاری ترکیه را  آقای اردوغان به ما اهدا کرد. 
وی با اشاره به فعالیت ۲۰۰ مرکز توانبخشی و ۱۵ بیمارستان در 
هلال احمر ادامه داد: هلال احمر همچنین تجهیزات پزشکی نیز 
تولید می کند و اندام مصنوعی هوشمند نیز بومی سازی کرده 
ایم. داروخانه های هلال داروهای تخصصی را ارائه می دهند و اگر  
اجازه بدهند نمی گذاریم بیماری بدون دارو برگردد. هلال احمر 
در کار سایر دستگاه ها دخالتی نمی کند اما اگر کاری روی زمین 

باشد را انجام می دهد.
وی با بیان اینکه فدراسیون و کمیته بین المللی حامی هلال احمر 
ایران هستند و همیشه از جمعیت ما برای جلسات مهم دعوت 
می کنند، ادامه داد: کنگره اشغال فسسلطین سال گذشته برگزار 
شد. ما ۹۰ عنوان تجاوز رژیم صهیونیستی را مستند کردیم و ۸۶ 
کشور آن را امضا کردند و به مراجع بین المللی ارجاع داده شد. 

همچنین بیانیه صلیب سرخ نتیجه کار ما بود که اسرائیل را رژیم 
اشغالگر عنوان کرد و از آنها خواست قوانین را رعایت کرده و با اسرا 

درست رفتار کنند.
کولیوند با اشــاره به حضور پررنگ زنان در هلال احمر گفت: 
خدمات خواهران در هلال احمر بینظیر است و پای کار هستند 
همچون مردان. رییس جمعیت هلال احمــر افزود: من وقتی 
هلال را تحویل گرفتم بودجه سال ۱۴۰۰ را اخر سال گرفتم اما 
بعد از آن بودجه به موقع پرداخت شد و همکاری با مجمع هلال 

بسیار خوب است.
رییس جمعیت هلال احمر در خاتمه با اشاره به آموزش بیش از 
سه میلیون نفر در سال گذشته گفت: امسال اولین کنگره شهدای 
بین المللی  امدادگر را داریم که برای نشان دادن رشادت این افراد 

و تقدیر از اقدامات ایثارگرانه آنها بسیار مفید است.

معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش با 
بیان اینکه امسال ۷۲ هزار معلم از طریق ماده ۲۸ و 
حدود ۳۰ هزار نفر از طریق دانشگاه فرهنگیان جذب 
خواهیم کرد، گفت: ظرفیت بــرای جذب معلم در 
برخی مناطق در برخی رشته ها وجود ندارد و باید از 
قبل برنامه ریزی می شد اما برنامه ریزی شده است و 
مسأله کمبود نیروی انسانی را به همت معلمان عزیز 

و جذبی که خواهیم داشت برطرف خواهیم کرد.
محمدمهدی کاظمی در همایش تجلیل از معلمان 
که در بندر امام)ره( برگزار شد، با تبریک هفته معلم 
اظهار کرد: هر آنچه داریم به برکت معلمان است و 
همه ما مدیون معلم هســتیم. شأن و جایگاه معلم 
قطعا با نگاه مادی جبران نخواهد شد. همه وظیفه 
داریم قدر ایــن جایگاه را بدانیم و بــرای تعالی آن 

تلاش کنیم. 
وی افزود: معلم مهم ترین رکن اصلی در نظام آموزش 
و پرورش اســت و اگر از آموزش و پرورش جدا شود 
چیــزی از آن باقی نخواهد مانــد. کار معلم، صرف 
آموزش دانــش و تخصص نیســت و آنچه در ذهن 
دانش آموزان ماندگار خواهد شد منش، رفتار، گفتار 
و پوشش است که زمینه هویت دانش آموز را فراهم 

می کند.
معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش 
گفــت: امید، تــوکل و اعتقاد به باورهــای انقلاب 
اســلامی از طریق معلمان به همــه منتقل خواهد 
شد. در نظام تعلیم و تربیت در شرایط کنونی وظیفه 
این است که زمینه اجرای ســند تحول بنیادین را 
فراهم کنیم و اگر این ســند اجرا شود مسیر تعالی 
و پیشرفت برای تحقق تمدن نوین اسلامی محقق 
خواهد شد اما متاسفانه به این سند در مدت هشت 
 سال کمتر توجه شــد. امروز اجرای این سند یکی 

از اولویت ها است.
کاظمی بیان کرد: در ســند تحول بنیادین، مسأله 
تربیت بسیار مهم است و در آن همه معلمان در کنار 

آموزش تخصصی می توانند زمینه تربیت همه جانبه 
و چندساحتی دانش آموزان را فراهم کند. توجه به 
نیروی انسانی یکی از مواردی است که در این سند به 

آن توجه شده است.
وی عنوان کرد: مشــکلی که امروز در بحث کمبود 
نیروی انســانی وجود دارد ماحصل بی توجهی در 
سال های گذشته است. در سال های ۹۶ و ۹۷ برخی 
مسئولان وزارت آموزش و پرورش بحث فروپاشی 
آموزش و پرورش به دلیل کمبود نیروی انسانی را 
مطرح می کردند اما در دو سال گذشته حدود ۲۰۰ 

هزار معلم جذب شدند و جذب خواهند شد.
وی افزود: امســال ۷۲ هزار معلم از طریق ماده ۲۸ 
و حدود ۳۰ هزار نفر از طریق دانشــگاه فرهنگیان 
جذب خواهیم کرد. ظرفیت بــرای جذب معلم در 
برخی مناطق در برخی رشته ها وجود ندارد و باید از 
قبل برنامه ریزی می شد اما برنامه ریزی شده است و 
مسأله کمبود نیروی انسانی را به همت معلمان عزیز 
و جذبی که خواهیم داشــت برطرف خواهیم کرد. 
معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش 
گفت: آنچه مهم است جذب معلمان با ویژگی های 
خاص است و این موضوع همیشــه مورد تاکید ما 
اســت و باید نیروی متخصص و متعهــد و توانمند 

جذب شود.
کاظمی با تاکیــد بر لزوم  توانمندســازی معلمان 
گفت: معلمان در تربیت دانش آموزان باید به گونه ای 
عمل کنند که نگاه دانش آموز این باشــد که برای 
کشورش کار کند و منفعت طلبی را مد نظر قرار ندهد. 
بنابراین آینده کشور به دست معلمان رقم خواهد 
خورد و قطعا این یک وظیفه سنگین است. مهدی 
کاظمی، معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و 
پرورش در حاشیه سفر به خوزستان و حضور در آیین 
بزرگداشــت مقام معلم در بندر امام خمینی)ره( از 
معلمان دوران تحصیل در مقطع ابتدایی و متوسطه 

خود در این شهر تجلیل و تقدیر کرد.

مدیرعامل ســازمان پایانه ها و پارک ســوارهای 
شهرداری تهران با اشاره به بهره برداری فاز نخست 
پایانه جدید شــرق در خرداد ماه ســال جاری، از 
تعطیلی پایانه قدیم تا پاییز ســال ۱۴۰۳ خبر داد. 
پوریا علیمردانی در حاشــیه بازدید خبرنگاران از 
پایانه شرق جدید، گفت: پایانه جدید شرق به صورت 
انســان محور در نظر گرفته شــده و در این راستا 
اولین پایانه کشور است که این هدف را تا حدودی 
برآورده کرده است. این پایانه دوســتدار خانواده 
 است و در این مسیر فضاهای بسیار خوبی طراحی 

شده است.
وی افــزود: پایانه شــرق جدید جــزو پروژه های 
قدیمــی مدیریت شــهری تهــران اســت که از 
ســنوات گذشــته حدود دهه ۸۰ تجهیز کارگاه 
شــده اســت، لذا قدمت زیــادی دارد و ســال ها 
روی آن کار شــده اما به دلیل مشــکلات متعدد 
 و ابعاد پیچیده هیچــگاه موفق به بهــره برداری

 از آن نشده اند.
وی ادامه داد: در تلاشــیم این پروژه را به سرانجام 
برســانیم و در پی آن پایانه قدیمــی در محدوده 
خیابان دماوند جمع شود. در پایانه شرق جدید هم 
دسترسی برای مترو، اتوبوس و تاکسی پیش بینی 
شده است. در حقیقت در امتداد ایستگاه فرهنگسرا 
به عنوان توسعه این خط ایستگاهی برای پایانه شرق 
جدید در نظر گرفته شــده است. در ترمینال غرب 
مسافت دسترسی به ترمینال درون شهری حدود 
۵۰۰ تا ۶۰۰ متر است معضلی که در ترمینال جنوب 
هم وجود دارد اما در پایانه شرق جدید ایستگاه مترو 
زیر ساختمان ترمینال طراحی و در حال اجراست. 
خطوط تاکســی و اتوبوس نیز با دسترســی های 
 با مســافت کم در ایــن ترمینال در نظــر گرفته

 شده است.
مدیرعامل ســازمان پایانه ها و پارک ســوارهای 
شهرداری تهران در بخش دیگری از صحبت های 

خود گفت: دسترسی های اصلی پروژه تسهیل شده 
و زیرساخت های لازم ایجاد شــده است. در پایان 
تابســتان با بهره برداری از پروژه به سمتی حرکت 
می کنیم که فرآیند جایگزینــی ترمینال قدیم با 
پایانه جدید تکمیل شود. پیش بینی می شود سالانه 
حدود دو میلیون مسافر از طریق پایانه جدید جابجا 

شوند.
علیمردانی با اشاره به اینکه به دلیل مسائل مختلفی 
افتتاح این پروژه تا کنون چندین بار با تاخیر مواجه 
شده اســت، افزود: در برنامه داریم که فاز نخست 
این پــروژه را در خرداد ماه ســال جــاری به بهره 
برداری برســانیم. همچنین در فاز دوم ساختمان 
آتش نشانی، اورژانس و زیرساخت های پشتیبانی 
تکمیل خواهد شــد و البته در فاز نخست مترو به 
بهره برداری نمی رسد و کار با بی آر تی و تاکسی ها 
پیش خواهد رفت ولی از روز نخست بهره برداری فاز 
اول استقرار آتش نشــانی، اورژانس و دستگاه های 
 پشــتیبان به صــورت ایســتگاه موقــت انجام 

خواهد شد.
وی در خصــوص دسترســی ها و ورود و خــروج 
مســافرین به این پایانه گفت: خیابانی به صورت 
اختصاصــی برای پایانــه طراحی شــده که برای 
خودروهای شــخصی و اورژانســی مورد استفاده 
قرار می گیرد. سیســتم های اطفاء حریق و ایمنی 
در این پایانه پیش بینی شده و برای هر ساختمان 
امدادرسان یک ساختمان مجزا در این پایانه پیش 

بینی شده است.
علیمردانــی تاکید کــرد: پس از بهره بــرداری از 
فاز نخســت ظرف حدود ســه ماه پایانــه قدیمی 
شرق بســته خواهد شــد و به این ترتیب تا پاییز 
ســال ۱۴۰۳ پایانــه قدیم جمع آوری می شــود. 
برای زمیــن پایانه قدیــم نیــز برنامه هایی برای 
 مولدســازی از ســوی شــهرداری تهران در نظر 

گرفته شده است.

دبیر انجمن باروری و نابــاروری ایران با بیان اینکه 
۲۰ درصد زوج های ایرانی در کشور نابارور هستند، 
گفت: حرارت موبایل و لپ تاب و مشاغلی مانند کار 
در نانوایی، جوشکاری و آجرپزی باعث ناباروری در 

مردان می شود.
حمید چوبینه در حاشیه برگزاری بیست و سومین 
کنگره سراســری انجمن علمی باروری و ناباروری 
ایران در جمع خبرنگاران در دانشگاه شهید بهشتی 
افزود: حرارت می تواند ارگان های بدن را تحت تاثیر 
قرار دهد، گذاشــتن لپ تاپ روی پا یــا قرار دادن 
موبایل روی شکم، نشستن زیاد، کار در نانوایی ها، 
جوشکاری ها، آجرپزی به اسپرم آسیب زده و میزان 

باروری را کاهش می دهد.
وی اظهار داشت: افزایش سن ازدواج به ویژه در زنان 
و تمایل به فرزنددار نشدن در ابتدای ازدواج از جمله 
موضوعاتی بوده که به ناباروری در جامعه دامن زده 
که با توجه بیمه ها به این مسأله درمان ناباروری با 
موفقیت ها و آمار زیادی در ایران درحال انجام است.

چوبینه به سطح امکانات کشــور در زمینه درمان 
ناباروری اشاره کرد و اظهار داشت: امکانات باروری در 
کشور پیشرفته تر و هم وسیع تر شده است و به لحاظ 
تکنولوژی در زمینه باروری بســیار پیشرفت های 
حائز اهمیتی به دست آمده است همچنین به لحاظ 
پوشش جغرافیایی نیز در استان های مختلف مراکز 
درمانی ناباروری وجــود دارد. وی اظهار داشــت: 
ناباروری و نداشــتن فرزند مشکل جهانی است، در 
کشور ما به لحاظ موضوعات فرهنگی، تعداد ناباروری 

را در کشور بیشتر نشان می دهد.
وی ادامه داد: زوجینی را می بینیم که با وجود آنکه 
قدرت باروری دارند، نمی خواهند بارور بشــوند یا 
اساســا تمایلی به داشــتن فرزند ندارند، این خطر 
فزاینده، به خصوص برای جوامعی که اهمیتِ داشتن 
فرزند برای  آنها بسیار مهم است یا مثل کشور ما به 
سمت پیری جمعیت حرکت می کنند، بسیار جدی 

است که عمدتا دلایل اجتماعی و اقتصادی می تواند 
داشته باشد.

چوبینــه درباره اینکــه دانش پزشــکی تا چه حد 
می تواند به افراد نابارور کمک کند، گفت: ۹۰ درصد 
کسانی که دچار انواع مشکلات مرتبط با ناباروری 
هستند و در ســن باروری نیز قرار دارند، به کمک 
تکنولوژی های نوین که در کشور ما هم وجود دارد، 

امکان فرزندآوری پیدا می کنند.
این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران 
اظهار داشــت: علوم و تکنولوژی های پیشرفته به 
سطحی رسیده که حتی برای سخت ترین مشکلات 
ناباروری نیــز راه حل هایــی یافته اســت،علوم و 
تکنولــوژی جدید کمک می کنــد زوجینی که در 
خانواده های خود تجربه تولد فرزند معیوب داشته اند، 

از تکرار این تجربه برای خود جلوگیری کنند.
اشــرف معینی دبیر علمی کنگره نیز با بیان اینکه 
پیری رحم نداریم و فقط مبتلایان به ســرطان که 
رادیوتراپی می شــوند، رحم شان پیر شده و امکان 
بارداری ندارنــد، گفت: افزایش ســن در ناباروری 
مهمترین مسئله است، در دنیا سن اولین بارداری 
به علت مسایل اقتصادی، اجتماعی و غیره بالا رفته 
بهترین ســن بارداری ۲۴ تا ۳۰ سالگی است. وی 
اظهار داشــت: برخی زنان حوالی ۴۵ سال نزدیک 
یائستگی برای بارداری به ما مراجعه می کنند، بعد از 
۳۷ سالگی کیفیت تخمک شدیداً بد می شود و خطر 

سقط بطور شدید افزایش می یابد.
معینی در مورد فریز تخمک ادامه داد: در دنیا بعد از 
۳۸ سالگی به هیچ عنوان تخمک را فریز نمی کنند 
زیرا شانس باروری پایین اســت . بیست و سومین 
کنگره انجمن علمی باروری و ناباروری ایران با ارایه 
تازه ترین مطالب مربوط به ناباروری در دانشــگاه 
شهید بهشــتی برگزار اســت و بزرگداشت اولین 
 نوزاد متولد شــده به روش ای وی اف در ایران نیز 

برگزار است.

هوشمندسازی در دستورکار هلال احمر

۲۰ درصد زوج های ایرانی نابارور هستندتعطیل شدن پایانه قدیم شرق تهران تا پاییز امسال ۱۰۲ هزار معلم جذب آموزش و پرورش می شوند

پیامک: 30004800سال هشتم |  شماره      3029| شنبه 22  اردیبهشت ماه 1403 |  2  ذی القعده 1445 | 11  می  2024 |  8 صفحه 5000www.kasbokarnews.ir تومان

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 2

رئیس جمهور:

افز ایش سرعت اینترنت 
در اولویت قرار دارد

۲ میلیون و ۵۶۰ هزار  واحد 
مسکن در حال ساخت

ماینرهای غیرمجاز و 
غیراستاندارد امحا می شوند
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سرمقاله

نظارت دقیق 
بر بازار مسکن 

مزیت هــای  از  یکــی 
ساماندهی مشاوران املاک، 
راه اندازی موضوع رتبه بندی 
آنهاست. به این ترتیب مردم 
می توانند در سامانه نوین اصناف، هم برای دفاتر 
املاک و هم مشاوران نظر و امتیاز بدهند. روال کار 
نیز این گونه است که بارکد دفتر املاک موردنظر 
در سامانه اسکن شده و مردم می توانند به عملکرد 
دفتر یا مشاور نمره بدهند. در کنار انبوه سازان که 
با تورم انتظاری سبب افزایش قیمت مسکن شدند، 
مشاوران املاک نیز می خواستند از این فضای ایجاد 
شده سوءاســتفاده کرده و به گرانی مسکن دامن 

بزنند. هر چند به...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن 

متن کامل  د ر صفحه 3
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رشد چشمگیر کاربران 
شبکه های اجتماعی داخلی

رشد نقدینگی در پایان 1402 به 24 درصد رسید

رشد  تسهیلات دهی  بانک ها
صفحه3

صفحه3

مشاوران  املاک  شناسنامه دار  می شوند
فعالیت  2۷۰۰  واحد  مشاور  املاک   بدون   پروانه 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: حوزه فضایی 
در دولت سیزدهم احیا و متحول شده است به طوری 
که از ابتدای فعالیت ایــن دولت تا کنون ۱۲ پرتاب 
ماهواره به فضا انجام شد که این معادل ۱۲ سال پیش 
از آن است. به گزارش جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم، عیســی زارع پور در دیدار با آیت الله سیدهاشم 
حسینی بوشــهری رییس جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم، افزود: شبکه ملی اطلاعات که دغدغه رهبر 
معظم انقلاب و از حوزه های راهبردی کشور است، در 
یک دهه گذشته با وجود همه زحماتی که کشیده 
شده، به عنوان اولویت نخست مطرح نبوده است. وی 
ادامه داد: شبکه ملی اطلاعات در ابتدای دولت و در 
حدود یک دهه فعالیت گذشــته، حدود ۲۰ درصد 
پیشرفت داشت؛ اما اکنون با گذشت تنها ۲.۵ سال 
از عمر دولت سیزدهم، به حدود ۶۰ درصد رسیده 
اســت و اکنون تمرکز ما بر افزایش کیفیت و بومی 
سازی تجهیزات است. وزیر ارتباطات با اشاره به رشد 
چشمگیر کاربران شبکه های اجتماعی داخلی اظهار 
کرد: به عنوان نمونه پیام رسان ایتا در ابتدای دولت 
حدود ۲.۵ میلیون کاربر فعال ماهانه داشت؛ اما امروز 
حدود ۳۰ میلیون کاربر فعال ماهانه دارد و ترافیک 
آن نیز بیش از ۲۰ برابر رشد داشته است. وی شبکه 
ملی اطلاعات را زیرســاخت فضای مجازی کشور 
عنوان و بیان کرد: نیازهای اساسی مردم را از اینترنت 
آمریکایی جدا کردیم تا اگر اتفاقی افتاد برای زندگی و 
کسب و کار مردم مشکلی ایجاد نشود. رییس جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم نیز در این دیدار با اشاره به 
اهمیت مدیریت فضای مجــازی گفت: نمی توانیم 
درها را به روی خود ببندیم؛ اما باید کلید این درها 
در اختیار ما باشــد. اگر به موقع وارد عرصه نشویم، 
در عمل حکمرانی فضای مجازی به دست دشمنان 
خواهد بود. آیت الله حسینی بوشــهری با اشاره به 
اهمیت پیشرفت علمی در حوزه فناوری اطلاعات 

گفت: تمام آنچه به ظاهر نشدنی...



اقتصاد2
ایران

ســرمایه گذاری خارجی ۴.۸ 
میلیارد دلاری در میادین نفتی

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران گفت: 
میادین شــادگان، کوپال، آبان، پایدار غرب، 
دال پری، پایدار شرق و چشمه خوش، ۷ میدان 
نفتی اســت که ســرمایه گذاران آن خارجی 
هســتند. محسن خجســته مهر، مدیرعامل 
شرکت ملی نفت ایران اظهار داشت: همانطور 
که وزیر امور اقتصاد و دارایی اشاره داشتند، 
بخش نفت با 4.8 میلیارد دلار سرمایه گذاری 

خارجی کارنامه قابل توجهی دارد.
وی افــزود: هم اکنــون ۷ میــدان نفتــی 
با ســرمایه گذاری خارجی درحال توســعه 
هســتند. معاون وزیر نفت درپاسخ به اینکه 
این 4.8 میلیــارد دلار در کدام میادین نفتی 
کشور جذب شــده، گفت: میادین شادگان، 
کوپال، آبــان، پایدار غــرب، دال پری، پایدار 
شرق و چشمه خوش، ۷ میدان نفتی است که 

سرمایه گذاران آن خارجی هستند.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران با بیان 
اینکه "با کشــورهای مختلفی قرارداد نفتی 
امضا کــرده ایم و یــا در حال مذاکــره برای 
امضــای قراردادهای جدید نفتی هســتیم، 
گفت: شرکت ملی نفت ایران از سرمایه گذاری 
تمامــی شــرکت های ایرانــی و خارجی در 
پروژه های نفتی اســتقبال می کند و با توجه 
به ظرفیت های خوب ســرمایه گذاری در این 
حــوزه، پیش بینی می کنیــم تفاهم نامه ها و 
قراردادهــای جدیدی در دولت ســیزدهم، 
با شــرکت های داخلی و هم با شــرکت های 

خارجی به امضا برسد.

و  غیرمجــاز  ماینرهــای 
غیراستاندارد امحا می شوند

ماینرهایی کــه به صورت غیرمجــاز رمزارز 
استخراج می کنند، تحت عنوان کالای قاچاق 
ضبط و ماینرهایی که استاندارد رتبه مصرف 

انرژی را ندارند امحا می شوند.
محمد خدادادی کارشــناس ارشــد اقتصاد 
انرژی در یک برنامه رادیویی خاطرنشان کرد: 
استخراج مجاز رمزارز قواعد خاص خود را دارد 
به طور مثال استخراج کنندگان نباید از برق 
یارانه ای استفاده کنند و یا اگر ماینری را وارد 
کشــور می کنند، این ماینرها باید در سامانه 
جامع تجارت ثبت شده و دارای کد رهگیری 

یکتا باشد.
به گفته وی، ماینرهایی که توقیف می شوند 
تحویل ســازمان اموال تملیکی شده و طبق 
قانون امــوال تملیکــی هم موظف اســت 
ماینرهایی که اســتاندارد رتبه مصرف انرژی 
را ندارنــد امحاء کنــد، بنابرایــن ماینرهای 
غیراستاندارد حتماً امحا شده و ماینرهایی که 
استاندارد هستند اگر از طریق فرآیند قاچاق 
وارد شــده باشــد، در فرآیند مزایده با لحاظ 
شرایط قانونی به فروش می رســد و اگر هم 
قاچاق نبوده اما در سامانه جامع تجارت ثبت 
نشده باشد، حتماً صاحب آن موظف است این 

موارد را رعایت کند.
این کارشناس ارشد اقتصاد انرژی خاطرنشان 
کرد: این گروه برای استخراج رمزارز در اوقات 
عادی شــبکه برق که میزان تقاضای مصرف 
زیاد نیست، محدودیتی برای فعالیت ندارند، 
اما در دوران اوج بار تنها از ساعت ٢ بامداد تا ٩ 

صبح امکان فعالیت دارند
وی با اشاره به مجازات های در نظر گرفته شده 
برای استخراج کنندگان غیرمجاز رمزارز ادامه 
داد: جرایم مختلفان، بیشتر جنبه بازدارندگی 
دارد. مطابق قانون، دستگاه های ماینر غیرمجاز 
تحت عنوان کالای قاچاق ضبط خواهند شد و 
در واقع جرایمی که به قاچاق اعمال می شود، 
به این گروه از فعــالان حوزه رمزارز غیرمجاز 
نیز تســری می یابد، از جمله اخذ هزینه ای 
معادل قیمت ماینرها و تــا ١٠٠ برابر هزینه 
برق یارانه ای، قانونگذار بعضاً حبس تعزیری 
نیز برای ســودجویان و متخلفان پیش بینی 

کرده است.
بر اساس اعلام وزارت نیرو، خدادادی از مردم 
خواســت در دام تبلیغات فریبنــده فروش 
ماینرهــای غیرقانونی نیفتند تــا در معرض 
تنبیه های قانونی ناشــی از اســتفاده از آنها 
قرار نگیرند. ضمن اینکه هموطنان می توانند 
فعالیت غیرمجاز ماینرها به ویژه در مناطقی 
که ســودجویان از برق غیرمجاز اســتفاده 
می کنند که خطر آتش ســوزی نیز به دنبال 
دارد را به اداره برق منطقه خود اطلاع دهند 
که این مهــم برای آنها پــاداش نیز به همراه 

خواهد داشت.

اخبار

رئیس جمهور با بیان اینکه 
افز ایش ســرعت اینترنت 
و توســعه فیبر نــوری در 
اولویــت این دولــت قرار 
گرفته است، گفت: شبکه 
اینترنت باید سرعت داشته باشد و نباید امور مردم 

برای این موضوع و کسب و کارها مختل شود.
به گزارش تســنیم از قــم، آیت الله ســیدابراهیم 
رئیسی در مراســم افتتاح طرح پوشش سراسری 
شــبکه فیبر نوری اســتان قم، ضمن تبریک ایام 
ولادت حضرت معصومه)س( و امام رضا)ع( و ابراز 
خرســندی از حضور در جمع مردم متدین قم در 
دهه کرامت، تســهیل فعالیت ها در فضای مجازی 
و کمک به تقویت و توسعه فعالیت تولیدکنندگان 
و ارائه دهندگان محتوا را از جمله مسائل اولویت دار 
کشــور در برهه کنونی عنوان کرد و افزود: یکی از 
موضوعات مهمی که باید مورد توجه دولت ها قرار 
گیرد آن است که امروز تمامی شئونات زندگی مردم 
از کســب و کار و انتقال دانش و انواع سرگرمی ها 
گرفته تا ارتباطات اداری، ســازمانی، مالی و پولی 
همگی بر بســتر فضای مجازی قرار گرفته و طبعاً 
رفاه مردم در این زمینه باید مــورد تأکید و توجه 

قرار گیرد.
رئیس جمهور در ادامه به برنامه دولت برای توسعه 
شــبکه فیبر نوری در سراســر کشــور به منظور 

بهره مندی مردم از اینترنت پرسرعت و ارزان اشاره 
کرد و گفت: قطعاً توسعه شبکه فیبر نوری یکی از 
زیرســاخت  های فرهنگی مهم در کشور است و با 
توجه به نقش استان قم به عنوان کانون علم و دانش 
و مراکز علمی، تحقیقی، پژوهشــی، دانشگاهی و 
حوزوی در تولید محتوا، توسعه فیبر نوری در این 
اســتان به دلیل اهمیت انتقال این محتوا به عموم 
مردم داخل و همچنین خارج از کشــور از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است.

رئیس جمهور ضمــن قدردانــی از زحمات وزیر 
ارتباطات و فنــاوری ارتباطات و همه متخصصان، 
مشــاورین، پیمانکاران و کارگــران در اجرای این 
طرح ستودنی، تصریح کرد: با اجرای این طرح آمار 
پوشش فیبر نوری در کشور به ۷.5 میلیون خانوار 
می رسد و امیدواریم هر چه زودتر شاهد بهره مندی 

مردم سراسر کشور از این فناوری باشیم.
دکتر رئیسی ضمن خرسندی از جلب رضایت مردم 
اســتان قم به عنوان یکی از مراکز بی بدیل تولید 

محتوا از اجرای این طرح گفــت: با همت و تلاش 
مجموعه همــکاران دولــت در وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات رفع مشکل کندی سرعت اینترنت 
در دستور کار است و معتقدیم حتی کسانی که از 
این فضا برای بازی و سرگرمی استفاده میکنند نیز 

نباید دچار مشکل شوند.
رئیس جمهور همچنین با تاکید بر اینکه دختران 
صاحبان اندیشه فردا هســتند، بیان کرد: ما نگاه 
مغرب زمین را در مورد زن و دختر نمی پذیریم زیرا 
که یک نگاه ابزاری است، آن نگاهی که می خواهد 
زن را از جامعه و نقش آفرینی جدا کند را هم نمی 

پسندیم زیرا منزوی کردن زنان را قبول نداریم.
»آیت الله سید ابراهیم رئیســی« رئیس جمهور در 
مراسم جشن گرامیداشت روز دختر "دختران آرمانی" 
که چهارشــنبه ١٩ اردیبهشــت برگزار شد ضمن 
گرامیداشــت ولادت حضرت فاطمه معصومه )س( 
تصریح کرد: به برکت نام فاطمه معصومه روز دختر 
مبارک باد، از برگزار کنندگان این نشســت باشکوه 
تشکر می کنم. به وجود شما دختران افتخار می کنیم.

وی در ادامه بیان کرد: دختران عزیز شما معلمان و 
استادان دانشگاه و صاحبان اندیشه فردا برای جامعه 
و آینده سازان کشور هستید. شما دختران سرمایه 
بزرگ برای خانواده، شهر استان و کشور هستید و 
ما قدر شما را می  دانیم. رئیس جمهور گفت: دختر 
هدیه خداوند است. شما هدیه های الهی هستید و 
ما به شــما به عنوان هدیه های گرانقدر پروردگار 

نگاه می کنیم.

رئیس جمهور:

افز ایش سرعت اینترنت در اولویت قرار دارد

۲ میلیون و ۵۶۰ هــزار  واحد 
مسکن در حال ساخت

وزیر راه و شهرسازی با بیان این که بزرگ ترین طرح 
مولدسازی دارایی ها در بخش مسکن ایران کلید 
خورد، گفت: امروز در کشور ٢ میلیون و 5۶٠ هزار 
واحد مسکونی با پیشرفت های فیزیکی متفاوت 
در قالب طرح نهضت ملی مسکن در حال ساخت 
اســت. مهرداد بذرپاش آیین واگذاری سه هزار و 
۷48 واحد مسکونی و سه هزار و 5٠8 قطعه زمین 
طرح نهضت ملی مســکن در استان قم با حضور 
رییس جمهور، بیان کرد: ١٠٠ هزار هکتار زمین تا 
امروز تامین و در عملیات ساخت نهضت ملی وارد 
شده ، این بزرگ ترین طرح مولدسازی دارایی ها در 

ایران در بخش مسکن است.
وی افزود: امسال، ســالی پرکاری برای ما است و 
تا پایان آن، بســیاری از واحدهای مسکونی طرح 
نهضت ملی مسکن در سراسر کشــور ساخته و 
تحویل مردم می شود. وزیر راه و شهرسازی ادامه 
داد: در این ایام فرخنــده دهه کرامت چه خبری 
بهتر از این که دولت سیزدهم خدمت دیگری را به 
مردم ارائه داد، ما در دولت قصد کردیم که دقیقه ای 
را برای خدمت و ساخت مسکن مورد نیاز مردم از 

دست ندهیم.
بذرپاش گفت: یکــی از کارهای بــزرگ دولت 
ســیزدهم حرکــت بزرگ مســکن ســازی در 
کشور اســت، امســال هم رهبر معظم انقلاب با 
نام گذاری سال بر ضرورت استفاده هرچه بیشتر 
از ظرفیت های مردمی در اجرای برنامه ها تاکید 

کردند.
وی افزود: دولت سیزدهم با توجه به تاکید رییس 
جمهور اهتمام دارد هرچه در اختیار دارد به میدان 
بیاورد، در کنار آن حضو مردم نیز به ساخت مسکن 
بیشتر، بهتر و ارزان تر کمک می کند. بذرپاش در 
ادامه با بیان وضعیت قم در اجرای طرح نهضت ملی 
مســکن، تاکید کرد: این استان در زمینه ساخت 
مسکن وضعیت خوبی دارد و اکنون ۷١ هزار واحد 
در قم در حال ساخت است که این میزان بیش از 

میزان برنامه ریزی شده اولیه است.
وزیر راه و شهرسازی گفت: در کنار آن با اختصاص 
١۶ هزار قطعه زمین روســتایی، می توان گفت 
میزان ساخت واحدهای مسکونی در قم به ٩٠ هزار 
واحد نزدیک خواهد شد. وی اضافه کرد: ۳٠ هزار 
واحد از طرح نهضت ملی مسکن قم در سایت 5۶٠ 
هکتاری پردیسان ساخته می شود که خودش یک 
شهر جدید است و بخش مهمی از این واحدها تا 

پایان سال به مردم تحویل می شود.

پیشنهاد ایران به روسیه برای 
ایجاد کریدور گازی

رئیس موسســه مطالعات بین المللــی انرژی از 
پیشــنهاد ایران به روســیه برای ایجاد کریدور 
شمالی_جنوبی از اوراسیا تا خلیج فارس خبر داد 
و گفت: ایجاد این کریدور، شبکه ای از فروشندگان 

و خریداران گاز را تشکیل می دهد.
محمدصادق جوکار، رئیس مؤسســه مطالعات 
بین المللی انرژی در حاشــیه نخســتین روز از 
بیست وهشتمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، 
پالایش و پتروشیمی در نشست خبری با اشاره به 
اینکه مؤسسه مطالعات بین المللی انرژی به همه 
بخش های مرتبط با صنعت نفــت و گاز خدمات 
مشاوره ای می دهد، اظهار داشت: این اقدام ها در 4 

حوزه راهبردی انجام می شود.
وی ادامه داد: ســند امنیت انرژی ایران نهایی و 
تدوین و شاخص های آن مشــخص شده است. 
رئیس مؤسسه مطالعات بین المللی انرژی با اشاره 
به اینکه برای نخستین بار است در کشور سندی 
داریم که با چالش های روز کشور هماهنگ است، 
افزود: در این سند همه شاخص های امنیت انرژی 

که خاص ایران است مورد توجه قرار دارد.
جوکار با تأکید بر اینکه بسیاری از معضلات موجود 
در کشــور مانند حکمرانی انرژی، تقدم مدیریت 
تقاضا بر عرضه و... در تدوین این سند مورد توجه 
بوده است، بیان کرد: این سند در شورای امنیت 
ملی مصوب و به همه دستگاه ها ابلاغ خواهد شد 
و اجرای آن الزام آور اســت. وی با اشاره به اینکه 
افزون بر تدوین این سند، دورنمای استانی انرژی 
کشور مشخص شده است، تأکید کرد: اتلاف انرژی 
در هرکدام از استان های کشور از این طریق قابل 

شناسایی است.
رئیس مؤسسه مطالعات بین المللی انرژی تصریح 
کرد: برای نخستین بار الگوی جهانی و منطقه ای 
انرژی را پیش بینی کردیم که در زمینه صادرات 
نقش دارد و می تواند در الگوهای خنثی ســازی 
تحریم که مبتنی بر توان بخش خصوصی اســت 
مؤثر باشد. جوکار با اشــاره به اینکه ایران کشور 
نفتی است، گفت: درآمدهای نفتی موتور محرک 

بخش های مختلف اقتصاد ایران به شمار می رود
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مدیرکل اقتصادی بانک مرکزی با اشــاره به رشد 
٢8.٢ درصدی تســهیلات دهی بانک ها در سال 
١4٠٢ گفت: این رشد بیانگر تسهیلات دهی قابل 
قبول بانک ها در شــرایط کنترل رشد نقدینگی 
است و بهبود کیفیت تسهیلات دهی بانک ها برای 
حمایت از تولید و تامین مالی بخش واقعی اقتصاد 

برنامه اصلی بانک مرکزی در سال جاری است.
طبق اعلام بانــک مرکزی، جعفــر مهدی زاده - 
مدیرکل اقتصادی بانک مرکــزی- در خصوص 
برنامه های تامین مالی در ســال جاری گفت: با 
هماهنگی دستگاه های ذیربط مانند وزارت صمت، 
وزارت جهاد کشــاورزی، وزارت راه و شهرسازی 
و دیگر دســتگاه ها، یــک ســری »اولویت های 
تسهیلات دهی« و »بسته های تامین مالی« پیش 
بینی شده که هم اکنون در دولت در حال بررسی 

بوده و به زودی تصویب و ابلاغ می شود.
وی با بیان اینکه  این اولویت بندی می تواند نقشه 
راه شبکه بانکی برای سال جاری باشد، خاطرنشان 

کرد: در دو سال گذشته بحث »تسهیلات زیرخط 
بانک ها« پیگیری شده و اوراق گام، اعتبار اسنادی 
داخلــی ریالی مولفه هایــی بودند کــه به نوعی 
جبران کننده محدودیت هایی هستند که در بالای 
ترازنامه بانک ها داشتیم و تامین مالی واحدهای 

تولیدی را تسهیل می کنند.
مدیرکل اقتصــادی بانک مرکزی بــا بیان اینکه 
همــواره این دغدغه بــرای فعــالان اقتصادی و 
تولیدکنندگان وجود داشــته که کنترل رشــد 
ترازنامه بانک ها و کنترل اعتبارات بانکی، گاهی 
اوقات می تواند آثار منفی بر رشــد داشته باشد، 
گفت: تلاش بانــک مرکزی بر این اســت که در 
 ســال جاری کیفیــت تســهیلات دهی بانک ها

 بهبود یابد.
وی افزود: کنتــرل نقدینگی یکــی از متغیرها و 
سیاست های مهم در کنترل فشارهای تورمی است 
که در قوانین بالادستی مانند برنامه های توسعه، 
اهدافی برای رشــد پاییــن نقدینگی پیش بینی 

شده و برهمین اساس مســئله کنترل نقدینگی 
همواره در دســتور کار بانک مرکزی بوده است و 
این شاخص متغیر مهمی در ارزیابی عملکرد بانک 

مرکزی در طول سال گذشته به شمار می آید.
مهدی زاده در ادامه اظهار کرد: اقتصاد کشــور در 
سال های قبل از سال ١4٠٠ رشدهای نقدینگی 
بالایی را به دلیل ناترازی های مختلف در حوزه های 
گوناگون، تجربه کــرد. به عنوان مثال در ســال 
١۳٩٩ رشــد نقدینگی 4٠.۶ درصد بود  که این 
رقم در سال ١4٠٠ به ۳٩ درصد رسید و به دنبال 
تجدید نظر بانــک مرکــزی در رویه های جاری 
برای  کنترل رشــد نقدینگی، رویــه ای با عنوان 
 »کنترل رشــد ترازنامه بانک ها« در دستور کار 

خود قرار داد.
وی با بیان اینکــه این رویه در ســال ١4٠٠ هم 
پیگیری شده بود، تصریح کرد: با توجه به ضرورت 
اصلاح برخی کاستی ها، فرایند اجرای این سیاست 
در سال ١4٠٠ با کندی مواجه بود و عملا از سال 

١4٠١ این امر با جدیت بیشــتری در دستور کار 
بانک مرکزی قرار گرفت.

این مقام مســئول افزود: در ســال ١4٠١ بانک 
مرکزی، هدف رشد نقدینگی به میزان ۳٠ درصد 
را لحاظ کرده بــود و با مجموعــه اقدام هایی که 
در جهت ایــن هدفگذاری صورت گرفت، رشــد 
نقدینگی به ۳١.١ درصد رسید که تقریبا حاکی از 
عملکرد مناسب و توفیق نسبی بانک مرکزی در 

زمینه کنترل رشد نقدینگی است.  
مهدی زاده در پایان خاطرنشان کرد: این رویکرد 
در سال ١4٠٢ با شدت و تاکید بیشتری پیگیری 
شد. در این سال هدفگذاری برای رشد نقدینگی 
٢5 درصد بود که  این رقم در پایان سال ١4٠٢ به 
٢4.۳ درصد رسید که از عدد تعیین شده نیز کمتر 
بود. در این شرایط می توان امیدوار بود که در سال 
جاری و همچنین در ســال های آینده با »کنترل 
رشد نقدینگی« فشار تورم مهار و نرخ تورم کاهش 

پیدا کند.

مدیرعامل شــرکت ملــی گاز ایران گفــت: برای 
ذخیره ســازی روزمینی، تا 5 ســال گاز نیم بها به 
صنایع متقاضی تخصیص می یابد و در ١٩ نقطه تا 
امروز بحث ایجاد مخازن ذخیره سازی روزمینی گاز 

در نظر گرفته شده است.
مجید چگنی، مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران در 
حاشیه بیست و هشتمین نمایشــگاه بین المللی 
نفت ایران در نشستی خبری اظهار داشت: با همت 
همکاران عزیزمان در حوزه بازرســی صنعت نفت 
کشور، در ســال ١4٠٢ با افزایش ظرفیت پالایش 
گاز داشــتیم و با به ســرویس آمدن پالایشگاه فاز 
١۳، ظرفیت پالایش گاز کشــور از یک میلیارد و 
۳١ میلیون مترمکعب به یک میلیارد و ٩۳ میلیون 
مترمکعب رسید. وی افزود: گاز تحویلی به شرکت 
ملی گاز در ســال ١4٠٠ به میــزان ۷8٩ میلیون 
مترمکعب بود که این رقم در سال ١4٠٢ به 8١4 

میلیون مترمکعب رسید.
معاون وزیر نفت بیش از ۶4٠٠ روستا در این دولت 
گازرسانی شد، گفت: صادرات گاز در سال گذشته 
نسبت به سال ١4٠١ کاهش داشت که دلیل آن هم 
این بود که ترکیه به خاطر مشکلاتی که داشت سه 
ماه از ما گاز دریافت نکرد و در مجموع ١۶.5 میلیارد 

مترمکعب صادرات گاز در سال گذشته داشتیم.
وی افــرود: به خاطــر محدودیت های اســکله های 
پارس جنوبی، بخشــی از گازمایع تولیدی ما به شبکه 
سراسری تزریق می شود که با توسعه اسکله ها، 5٠درصد 
در میزان تزریق گازمایع به شبکه کاهش یافته و امسال 
هم با بهره برداری از اسکله جدید، باز هم موانع صادرات 
گاز مایع ما کمتر خواهد شد. مدیرعامل شرکت ملی گاز 
تصریح کرد: صدور مجوز برای احداث واحدهای مینی 
ال ان جی برای یکی از فولادی ها انجام شد تا واحدی با 

ظرفیت ١٠٠ تن در روز احداث شود.
وی افزود: صــدور حواله گاز به مبلــغ ٢.۶ همت 
برای احــداث نیروگاه هــای تجدیدپذیــر صادر 
شده و برای امســال هم ۳ همت صدور حواله گاز 
برای سرمایه گذاران در دســتور کار است. معاون 
 وزیر نفــت از پیش بینــی 4٢ میلیــارد دلار نیاز 
سرمایه گذاری در برنامه هفتم توسعه در صنعت گاز 

خبر داد و گفت: با اتمام قرارداد صادرات گاز به بغداد 
و بصره، طی مذاکراتی که داشتیم، نهایتا الحاقیه ای 
امضا کردیم که قرارداد صــادرات گاز به عراق، تا 5 
سال تمدید شد. وی ادامه داد: بیش از ١٠٠ واحد 
شــرکت های دانش بنیان با صنعت گاز در ارتباط 
هستند و تفاهم نامه ای امضا شــده تا سقف ۶٠٠ 
میلیون دلار از شــرکت های دانش بنیان حمایت 
می کنیم. مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران تصریح 
کرد: تفاهم نامه ای با دانشگاه ها و شرکت هایی برای 
اســتحصال هلیوم و هیدروژن داریم که کارهای 

مطالعاتی در حال انجام است.
وی افزود: افزایش ظرفیتی در فاز دوم شــوریجه تا 
٢.٢ میلیارد مترمکعب داریم کــه ظرفیت روزانه 
برداشت ٢٠ میلیون مترمکعب افزوده خواهد شد و 
با تکمیل فاز دوم سرانه هم 5 میلیون مترمکعب به 

ظرفیت برداشت ما در زمستان اضافه خواهد شد.
معاون وزیــر نفت خاطرنشــان کرد: بــا تکمیل 
طرح های جدید ذخیره ســازی گاز ١١4 میلیون 
مترمکعــب ظرفیــت برداشــت گاز از مخــازن 
ذخیره سازی ایجاد خواهد شــد. وی افزود: برای 
ذخیره ســازی روزمینی، تا 5 ســال گاز نیم بها به 
صنایع متقاضی تخصیص می یابد و در ١٩ نقطه تا 
امروز بحث ایجاد مخازن ذخیره سازی روزمینی گاز 
در نظر گرفته شده است. معاون وزیر نفت از ایجاد 
بازار صرفه جویی انرژی خبــر داد و گفت: در آینده 
نزدیک گواهی های صرفه جویی گاز در بورس انرژی 
رونمایی می شود. وی ادامه داد: طرح بهینه سازی 
موتورخانه ها ادامه دارد و تا امروز بیش از ٩۳ هزار 

موتورخانه اصلاح و بهینه سازی شده اند.
چگنی درباره طرح تعویــض بخاری های راندمان 
پایین گفت: این جزو تکالیف قانونی ماست و باید 
4 میلیون بخاری راندمان پاییــن را با بخاری های 
راندمان بالا تعویض کنیم که قرارداد آن به زودی 
امضا خواهد شــد. معاون وزیر نفــت از کاهش ۳ 
میلیارد مترمکعب مصرف گاز در زمســتان ١4٠٢ 
خبر داد و گفــت: در ایــن باره ۳ همــت پاداش 
صرفه جویی به مشترکان خوش مصرف گاز پرداخت 

شده است.

بر اساس آمار منتشر شده بازار بیمه از سوی بیمه مرکزی 
شاخص خسارت پرداخت در ســال گذشته ۶١ درصد 
افزایش یافت و در میان رشته های بیمه ای، بیمه درمان 
بالاترین میزان در همه شاخص های پرداخت خسارت 
را به خود اختصاص داده است. بیمه مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران اخیرا آمار بازار بیمه در ســال ١4٠٢ را 
منتشر کرده است که بر اساس این آمار، رشته بیمه های 
درمان، شخص ثالث و مازاد، بدنه اتومبیل و عمر در صدر 
خســارات پرداختی قرار دارند.  مجموع خسارت های 
پرداخت شده توسط کلیه شرکت های بیمه در رشته های 
مختلف بیمه است و مبالغی اســت که طی دوره مورد 
بررسی توسط موسســات بیمه جهت جبران خسارت 
به بیمه گذار پرداخت می شود. بر اساس گزارش منتشر 
شده از عملکرد ١٢ ماهه بازار بیمه کشور در سال ١4٠٢، 
حجم کل شاخص خســارت پرداختی در سال ١4٠٢ 
مبلغ ١۶٢.۷ همت )هزار میلیارد تومان( که در قیاس با 
مدت مشابه با سال گذشته به میزان ۶١ درصد افزایش 
داشته است.  هفت رشته در این گزارش در صدر شاخص 
خسارت پرداختی در سال ١4٠٢ قرار دارند که به ترتیب 
بیمه درمان با ۶٢ همت، بیمه شخص ثالث و مازاد با 55 
همت، بیمه بدنه اتومبیل با ١4 همت، بیمه عمر با ١٢ 
همت، بیمه حوادت راننده با ۶.٢ همت، بیمه مسئولیت با 
5.٢ همت و بیمه آتش سوزی با ٢.۶ همت در صدر میزان 

خسارت پرداخت قرار دارند. 
نرخ رشد شاخص خسارت پرداختی در این هفت رشته 
بیمه به ترتیب برای بیمه های درمان با ۷٢ درصد رشد 
و سهم ۳8.٢ درصدی از کل، بیمه شخص ثالث و مازاد 
با ۶۳ درصد رشد و ســهم ۳۳.8 درصدی از کل، بیمه 
بدنه اتومبیل با ۷۶ درصد رشــد و سهم ٩.١ درصدی از 
کل، بیمه عمر با ٢4 درصد رشــد و سهم ۷.٩ درصدی 
از کل، بیمه حوادث راننده با 45 درصد رشد و سهم ۳.8 
درصدی از کل، بیمه مسئولیت با 48 درصد رشد و سهم 
۳.٢ درصدی از کل و همچنین بیمه آتش سوزی با ٢۶ 
درصد رشد و سهم ١.۶ درصدی از کل شاخص خسارت 

پرداختی در سال ١4٠٢ است.
بیانگر تعداد موارد و پرونده هایی است که شرکت های 
بیمه در رشته های بیمه ای، خسارت پرداخت کرده اند. 
همچنین نشان می دهد که رشته های بیمه طی یک سال، 

چه حجمی از فعالیت شرکت های بیمه را برای پرداخت 
خســارت به خود اختصاص داده اند. البته در بیمه های 
درمان، آمار تعداد خسارت پرداختی بر اساس حواله های 

پرداختی به جای پرونده ها شمارش می شود.
بر اساس آمار مذکور، چهار رشــته بیمه درمان، عمر، 
شــخص ثالث و بدنه اتومبیل در صدر موارد خسارت 
پرداختی بیمه در سال گذشته قرار دارند. بیمه درمان با 
۶8 میلیون و ٩88 هزار و ٩4١ تعداد خسارت پرداختی و 
با 5.١ درصد رشد و سهم ٩٢.8 درصدی از کل، بالاترین 
میزان تعداد خسارات پرداختی را در سال گذشته به خود 
اختصاص داده است. همچنین بیمه عمر با دو میلیون و 
١٩٠ هزار مورد پرداخت خسارت و رشد 5٢.٩ درصدی 
و سهم ٢.٩ درصدی از کل، بیمه شخص ثالث و مازاد با 
یک میلیون و 8٩5 هزار مورد و رشــد ١١.4 درصدی و 
سهم ٢.5 درصدی از کل و بیمه بدنه اتومبیل با ۷٩4 هزار 
مورد پرداخت خسارت و رشد ١5 درصدی و سهم یک 
درصدی از کل، رتبه های دوم تا چهارم صدر رشته بیمه ها 
در شاخص تهداد خسارت پرداختی در سال گذشته را به 

خود اختصاص دادند.
این شاخص، حاصل تقسیم خسارت پرداختی به حق بیمه 
تولیدی بر حسب درصد است. در محاسبه ضریب و نسبت 
خســارت، کارمزد پرداختی به نمایندگان و کارگزاران 
بیمه و هزینه های اداری-عمومی موسسات بیمه لحاظ 
نمی شود؛ بنابراین تنها هزینه های مربوطه به کارشناسی 
و ارزیابی خسارت مدنظر قرار می گیرد. سه رشته بیمه 
درمان با نسبت ۷۳.۷ درصد، بدنه اتومبیل با ۷۳.5 درصد 
و شخص ثالث و مازاد با ۷٠ درصد بالاترین ضریب را در 
شاخص نسبت خسارت در میان رشته های بیمه ای به 
خود اختصاص داده اند. با این حال، بیمه حوادث راننده با 
5٠ درصد نسبت خسارت، بیمه مسئولیت با ۳٩ درصد، 
بیمه حوادث با ۳4 درصد، بیمه عمر با ۳۳ درصد، بیمه 
کشتی با ٢۶ درصد، بیمه آتش سوزی با ٢4 درصد، بیمه 
مهندسی با ٢۳ درصد، بیمه باربری با ١۶ و بیمه اعتبار با 
١4 درصد در جایگاه های بعدی میزان نسبت خسارت در 
میان رشته های بیمه ای قرار دارند. گفتنی است بر اساس 
این آمار، سایر رشته های بیمه ای درصد بسیار ناچیزی از 
سهم نسبت خسارت و شاخص خسارت پرداختی را به 

خود اختصاص می دهند.

رشد نقدینگی در پایان ۱۴۰۲ به ۲۴ درصد رسید

رشد تسهیلات دهی بانک ها 

افزایش ۶۱ درصدی خسارت پرداختی بازار بیمه ۳ همت پاداش برای مشترکان خوش مصرف گاز
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3 بازار

دفتر آمار آمریکا اعلام کرد تجارت این کشــور با ایران در سه ماهه 
نخست سال جاری میلادی با رشد ۱۰۳ درصدی به ۲۷.۷ میلیون 

دلار رسیده است.
دفتر آمار آمریکا در تازه ترین گزارش خــود اعلام کرد که مبادلات 
تجاری ایران و آمریکا در سه ماه نخست سال جاری میلادی به ۲۷.۷ 
میلیون دلار رسیده است. این رقم نسبت به مدت مشابه سال قبل از 
آن ۱۰۳ درصد افزایش داشته است. در ماه های ژانویه تا مارس سال 

۲۰۲۳ تجارت دو کشور ۱۳.6 میلیون دلار اعلام شده بود.

رشــد دو برابــری تجارت ایــران و آمریکا در ســه ماهه نخســت 
۲۰۲4 در حالی اســت که در ۱۲ ماهه ســال گذشــته نیز تجارت 
 دو کشــور با رشــد 8 درصدی مواجه شــده به 6۱.۲ میلیون دلار

 رسیده بود.
بر اساس این گزارش در سه ماه نخســت ۲۰۲4 صادرات آمریکا به 
ایران رشد ۷۷ درصدی داشته است. در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۳ 
بالغ بر ۱۳.4 میلیون دلار کالا از آمریکا به ایران صادر شده بود که این 
رقم در مدت مشابه امسال به ۲۳.8 میلیون دلار افزایش یافته است.

واردات این کشور از ایران در ســه ماهه نخست امسال نیز نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۲۰ برابر شده و از ۰.۲ میلیون دلار در سه ماهه 
سال ۲۰۲۳ به ۳.9 میلیون دلار در سه ماهه نخست ۲۰۲4 رسیده 

است.
میزان تجارت ایران و آمریکا در مقایســه با کل مبادلات تجاری دو 
کشور با جهان رقم قابل توجهی نیست. ایران در بین مقاصد صادراتی 
آمریکا در سه ماهه ۲۰۲4 رتبه ۱5۲ و در بین منابع تأمین کالاهای 

وارداتی این کشور رتبه ۱6۳ را به خود اختصاص داده است.

این روزها، نوسانات قیمت، مالیات و ارزش افزوده، پای ثابت مشکلات 
عدیده ای اســت که برای صنوف مختلف و واحدهای صنفی آن ها 
ایجادشده اســت. در این میان، برخی روسای اتحادیه های صنوف، 
پیشنهاداتی ارائه می دهند که هم تسهیلات بیشتری برای صنوف و 
واحدهای صنفی شان ایجاد شود و هم شهروندان با آسایش و آرامش 
بیشتری بتوانند از خدماتی نظیرِ تالارهای پذیرایی و تجهیز مجالس، 

بهره ببرند.
بیژن عبداللهی، رئیس اتحادیه صنف تالارهــای پذیرایی و تجهیز 
مجالس، ضمن اشــاره به بالارفتن قیمت ها و دشواربودن تهیه مواد 
اولیه مایحتاج و مورد نیاز شهروندان از مواد خوراکی گرفته تا قیمت 
مسکن همچنین اشاره به تاثیری که کرونا بر فرهنگ برگزاری مراسم 
و کیفیت آن ها گذاشت، می گوید که »ای کاش بانک مرکزی ورود 

می کرد؛ مثل کاری که الان برای سراهای ایرانی انجام می دهند. طرف 
ما بانک باشد و مشتری بیاید و مراسمش را قسطی برگزار کند یعنی 

وام ِ برگزاری مراسم بدهند.«
عبداللهی به  دفاتر زیرزمینی عقد اشاره می کند که خود مشکل ساز 
شــده و دفاتر مجاز و عضو اتحادیه را با چالش و کسادی کار مواجه 
کرده اند؛ واحدهایی که با مشــکلات بســیاری نظیر روال نامعقول 
دریافت مالیات و ارزش افزوده و ســایر هزینه ها در رقابتی نابرابر با 

مراکز غیر مجاز قرار دارند.
به گفته او اینگونه مراکز در اوج روزهــای کاری آن ها در هفته یعنی 
پنجشنبه و جمعه در گرفتن مراسم بیداد می کنند؛ بر مبنای گزارش 
میدانی که توسط خود او و همکارانش، حین بازرسی تهیه شده است، 
در روز جمعه از آن همه باغ تالار، تنها در یک تالار، مراسم پنجاه نفره 

برگزار شده بود که آن هم تولد فرزند خود صاحب تالار بود! همزمان و 
در همان شب آن ها از گرم دره هم بازدید و مشاهده کرده اند که تقریبا 

همه تالارهای غیرمجاز مشغول برگزاری مراسم بوده اند!
به گفته رئیس اتحادیه صنف تالارهــای پذیرایی و تجهیز مجالس، 
برگزاری  مراسم در تالارهای غیرمجاز می تواند حواشی زیادی به دنبال 
داشته باشد سوای این که امنیت افراد در آن حفظ نشده و ممکن است 
اتفاقات ناخوشــایندی برای آن ها رخ دهد. عبداللهی به دفاتری که 
ثبت عقد و طلاق را انجام می دهند هم اشاره کرده و می گوید که آن ها 
زیرمجموعه ما هســتند و اگر قرار است مراسمی گرفته شود باید به 
اتحادیه ما بیایند؛ اگر نه برگزاری مراسم در این دفاتر، تخلف محسوب 
می شود. او در نهایت از اماکن و نیروی انتظامی که در برقراری نظم و 

امنیت، کمال همکاری را با اتحادیه داشته اند تشکر کرد.

یکی از مشکلاتی که صنوف را در کنار همه چالش های 
اقتصادی و مالیاتی ناشــی از تورم با چالش مواجه کرده 
است، تداخل کاری اســت به این معنا که برخی افراد، 
شرکت ها، نهادها و حتی ســازمان های رسمی و دولتی 
در حالی که مجوز انجام فعالیت های اختصاصی صنوف 
را ندارند برای کسب منافع بیشتر، به موازی کاری در این 
امور پرداخته و منجر به کسادی بازار واحدهای صنفی 
خصوصا در شرایطی می شــوند که این اصناف بیش از 
هر زمان دیگری در تنگنــا قرارگرفته اند. اتحادیه صنف 
عکاســان و فیلمبرداران مجالس، یکی از صنوفی ست 
که حرفه تخصصی اش این روزهــا از پلیس+۱۰ و دفاتر 
پیشــخوان دولت و ثبت  احوال و حتی مدارس گرفته تا 
برخی شرکت ها با رانت های ویژه و حتی کلینیک های 
زیبایی و اعمال جراحی مربوطه و بیمارســتان ها مورد 
تعرض قرارگرفته. محمدرضا محمدی، رئیس اتحادیه 
صنف عکاســان و فیلمبرداران مجالس، ضمن توضیح 
و نام بردن از برخی مراکز و موسســات و افرادی حقیقی 
و حقوقی دیگری که حقوق عکاســان و فیلمبرداران را 
ضایع می کنند به طور اختصاصی به کلینیک های عمل 
جراحی زیبایی و بیمارســتان های زنان و زایمان، اشاره 
می کند که جدیدا فیلمبردار و عکاس استخدام کرده و 

کار صنفی آن ها را انجام می دهند. به گفته محمدی، این 
نوع موازی کاری، تبعات زیادی برای صنوف و واحدهای 
صنفی داشته و اوضاع کاری عکاســان و فیلمبرداران را 
کساد می کند. رئیس اتحادیه صنف عکاسان و فیلمبرداران 
مجالس، ضمن بیان این موضــوع که مواردی مثل تولد 
نوزاد از ان دست اتفاقاتی ست که یکبار در زندگی افراد 
رخ می دهد و قابل تکرار نیست، به این نکته اشاره می کند 
که این قســم فعالیت های تخصصی باید به دست افراد 
متخصص و عضو اتحادیه صورت بگیرد تا کیفیت وهزینه 
رعایت شده و هم مانع از دورخارج شدن واحدهای صنفی 
مربوط به عکاسی و فیلمبرداری شود. معضل دیگری که 
داریم، پدیده ای است، پدیده ای است که برای عکاسی در 
مراسم عروســی ها اتفاق افتاده است. به گفته محمدی: 
این ها تداخل صنفی ایجاد می کننــد؛ معمولا این کار 
توسط مستاجران تالار یا مدیران دفاتر، صورت می گیرد؛ 
یک گروه فیلمبرداری از صبح با شماست و کارهایتان را 
انجام می دهد و با شما تا سالن هم می آید و طبیعتا حق 
اوست که فیلم و عکس تالار را هم انجام دهند منتها الان 
گروهی به اسم آتلیه سیار، با مسئولان تالار مذاکره کرده 
که این کار را انجام داده و کل مراسم را پوشش داده و رقم 

بزرگی از صاحب مراسم بگیرند.

حمیدرضا رســتگار، رئیس اتاق اصنــاف تهران گفت: 
مسئولان کشور باید تدبیری بیندیشند تا ریال حداقل 
برای یک سال پشتوانه داشته باشد، یعنی مردم مطمئن 
شوند که ارزش این پول حداقل یک سال حفظ می شود و 

این خواسته ما در اصناف هم است.
رئیس اتاق اصناف تهــران گفت: تقریبا تمام مردم هیچ 
علاقه ای به نگهداری ریــال ندارند و هم فعال اقتصادی 
و فعال در کســب و کارها و هم مردم عادی پول ملی را 
خسارت می بینند و می دانند. از این رو مسئولان کشور 
باید برای این موضوع تدبیری بیندیشند تا ریال حداقل 
برای یک سال پشتوانه داشته باشد، یعنی مردم مطمئن 
شوند که ارزش این پول حداقل یک سال حفظ می شود و 

این خواسته ما در اصناف هم است.
رستگار درباره اثر وضع مالیات بر افزایش قیمت کالا اظهار 
اشــت: یکی از موضوعاتی که باعث بالا رفتن قیمت ها 
می شود دقیقا موضوع مالیات است و وقتی در قانون بودجه 
سهم مالیات را مشخص می کنند اینکه چقدر از بودجه قرار 
است از مالیات تامین شود. این سهم خود به خود اثر وضعی 
خود را بر روی قیمت تمام شده کالا می گذارد. وی ادامه 
داد: در واقع این هشدار را می دهد که انواع کالا براساس 
قانون بودجه تا چه حدی و تا چه درصدی گران می شوند و 

افزایش قیمت هم در نهایت منجر به کاهش قدرت خرید 
مردم می شود و با وجود اینکه هنوز مالیات سال ۱4۰۳ 
اعمال نشده اما شاهد گرانی های پیش از موعد آن هستیم. 
رئیس اتاق اصناف تهران با بیان اینکه این آلارم ها منجر به 
ایجاد انتظارات تورمی می شوند، گفت: این انتظار تورمی 
برای تمــام کالاها وجود دارد و قــدرت خرید مردم هم 
نسبت به خرید کالا به طور قطع کمتر می شود و می بینیم 
در حالی که کمتر از دو ماه از ســال گذشته، اما برخی از 
کالا بین ۳۰ تا 4۰ درصد گران شده اند و تنها دلیل آن هم 
انتظارات تورمی است. رستگار افزود: دولت باید تدبیری 
برای انتظار تورمی ایجاد شده داشته باشد. در جامعه این 
تصور ایجاد می شــود که مطمئن هستند که کالا گران 
می شود اما این افزایش قیمت چه زمانی قرار است اعمال 
شود و اساسا علت آن چیست؟ در حالی که گفته می شود 
برای مثال قرار است که تا انتهای سال قیمت جدید اعمال 
شود اما در ابتدای ســال اثر آن را می بینیم. رئیس اتاق 
اصناف تهران گفت: در مجموع برداشت ما در اتاق اصناف 
این است که ســال ۱4۰۳ می تواند سال پر رونقی باشد 
و عوامل متعدد این موضوع را نشــان می دهند و امسال 
فرصت های خاصی برای رونق اقتصاد دارد و اینگونه تلقی 

می شود اوضاع تیره و تار هم نیست.
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وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه افق روابط ایران 
و ترکیه روشن اســت، گفت: دو کشور از طریق 
چهار پایانه مرزی تبادلات تجاری گسترده دارند.

مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی و رئیس 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران 
و ترکیه در حاشیه دیدار با رئیس گروه دوستی 
پارلمانی ترکیه و ایران و هیات همراه به مسائل 
مطرح شــده در این دیدار اشــاره کرد و گفت: 
کشور ترکیه از کشــور های مهم منطقه و دارای 
ارتباط خوب با ایران اســت و بــا توجه به اینکه 
مبنای سیاست دولت ســیزدهم توسعه روابط 
با همسایگان قرار داده شــده، عزم جدی برای 
تسهیل مراودات تجار کشورمان با ترکیه داریم. 
به گفته بذرپــاش در همین راســتا، ماه آینده، 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران 
و ترکیه برگزار می شود که در این کمیسیون، دو 

کشور به توافقات خوبی خواهند رسید.
وزیر راه و شهرسازی در ادامه به روابط ترانزیتی 
گســترده ایران و ترکیه در 4 پایانه مرزی اشاره 
کرد و گفت: دو کشور از طریق چهار پایانه مرزی 
سرو، بازرگان، رازی و کوزه رش، تبادلات تجاری 
گسترده دارند و با توجه به موقعیت دو کشور برای 
ایجاد دسترسی متقابل به بازار های اروپا و آب های 
آزاد، چشم انداز تجارت ۳۰ میلیارد دلاری قابل 

دستیابی است.
رئیــس کمیســیون مشــترک همکاری های 
اقتصادی ایــران و ترکیه با بیــان اینکه برنامه 
مفصلی برای توسعه ترانزیت و تجارت میان دو 
کشور داریم، رشد 58 درصدی توسعه ترانزیت 
ایران در ســال گذشــته را گواهی بر عزم جدی 
دولت ســیزدهم در این حوزه بــا فراهم کردن 

زیرساخت ها دانست.
وی ادامه داد: در کمتر از 5۰ روز از سال ۱4۰۳ 
نیز بیش از 5۳ درصد رشــد ترانزیت نسبت به 

مدت مشابه سال گذشــته ثبت شده که نشان 
می دهد مســیر ترانزیتی ایران رو به رشد است. 
بذرپاش با اشاره به توافق با ترکیه برای تکمیل 
کریدور شرقی-غربی و جنوبی-شمال غربی که 
می تواند مسیری بسیار مطمئن برای دستیابی 
به بازار های اروپــا و آب های جنوب باشــد، از 
فرصت های بی نظیر شهرســتان خوی و پایانه 

رازی برای رشد ترانزیت خبر داد.
رئیــس کمیســیون مشــترک همکاری های 
اقتصادی ایــران و ترکیــه تاکید کــرد: محور 
ترانزیتی خوی-قطور-رازی در راســتی توسعه 
تجارت در حال اجراست و با اجرای این محور، در 
نظر گرفتن تسهیلات برای تردد فعالان اقتصادی 
و توسعه زیرســاخت ها برای جابه جایی کالاها، 
می توانیم در ســال ۱4۰۳ نیز رکورد تازه ای در 

تجارت با ترکیه به ثبت برسانیم.
وزیر راه و شهرسازی همچنین با اشاره به توافقات 
کریدوری و ترانزیتی ایران با کشور های همسایه 
در یک ســال اخیر گفت: برخی از این توافقات 
خبری نمی شــود تا مانع سوءاستفاده دشمنان 
شویم. وی روابط گروه های دوستی پارلمانی را 
تکمیل کننده مذاکرات اقتصادی و سیاسی دو 
کشور دانســت و گفت: افق روابط ایران و ترکیه 
روشن اســت و امیدواریم این گونه نشست ها به 

تداوم این روابط کمک کند.
در این دیدار »کایهان ترکمــن اوغلو«، رئیس 
گروه دوستی پارلمانی ترکیه و ایران نیز به تمایل 
ترکیه برای تجارت ۳۰ میلیارد دلاری با ایران و 
افزایش مبادله گردشگران دو کشور از ۳ میلیون 
نفر به 5 میلیون نفر در ســال اشاره کرد و گفت: 
ایران و ترکیه سرزمین فرصت ها و بازار خوبی با 
توجه به مشترکات فرهنگی محسوب می شوند 
و امیدواریم روابط اقتصادی و تجاری دو کشــور 

بیش از پیش رونق یابد.

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: ۷ هزار واگن 
باری بدون ترمز رفع ایراد شده و 8 هزار واگن در 
این بخش شناسایی شده است که نقش موثری 
در کاهش حوادث ریلی به میزان ۳۱ درصد دارد.

به گزارش خبرنگار باشگاه خبرنگاران محمد علی 
مرادی، عضو هئیت مدیره شرکت راه آهن با بیان 
اینکه  سرعت بازرگانی که یکی از شاخص های 
مهم در حمل و نقــل و از عوامل موثر در افزایش 
رضایت مشــتریان اســت به طور جدی دنبال 
می شود گفت: یکی از این اقدامات، رصد روزانه 
توقف لکوموتیو ها در بندر امام خمینی است که 
موجب کاهش توقف لکوموتیو هــا در بندر امام 
خمینی و میان دشت شده اســت. مرادی بیان 
کرد: اعــزام قطار های باری کامــل و برنامه ای، 
اقدام دیگری اســت که، چون قطار ها به صورت 
مبدا- مقصدی اعزام می شوند کمترین توقف را 

در مسیر دارد.
وی ادامه داد: ترمز دار شدن واگن ها و ممنوعیت 
سیر واگن ها با شیر ترمز بسته نیز موجب کاهش 
مانور قطار و افزایش سرعت بازرگانی شده است. 
وی تصریح کرد: مجموعه اقدامات انجام شــده 
برای افزایش ســرعت بازرگانی، موجب شــده 
میانگین سرعت سیر قطار های باری در این اداره 
کل در 45 روز نخست سال جاری نسبت به مدت 
مشابه سال قبل، از ۲5 کیلومتر در ساعت به ۳۰ 

کیلومتر در ساعت برسد.
در ادامه حمید گوگوچانی در مراســم تقدیر از 
رویداد های ایمنی با بیان اینکه  ممنوعیت سیر 
واگن های باری شیر بسته )بدون ترمز( در سال 
۱4۰۲، اظهار کرد: در حوادث راه آهنی حدود ۱۲ 

درصد کاهش را نسبت به سال ۱4۰۱ داشته ایم. 
وی ادامه داد: سعی می کنیم امسال این کاهش به 
مراتب بیشتر باشد. گوگوچانی در خصوص میزان 
سهم حوادث ریلی گفت: در بخش حوادث بسیار 
مهم و مهم به ترتیب کاهش ۱۲ و ۳۱ درصدی 

درسال ۱4۰۲ ثبت شد.
مدیرکل ایمنی و نظارت بر شبکه راه آهن یادآور 
شــد: در حوادث درجه یک افزایش 6 درصدی، 
درجه ۲ کاهش ۲5 درصــدی و درجه ۳ کاهش 
۱۷ درصدی را داشته ایم. گوگوچانی همچنین از 
کشف ۱۲۳۱ مورد شبه حوادث در سال گذشته 
خبر داد و گفت: این میزان در مقایســه با سال 
۱4۰۱ بالــغ بر ۱5 درصد افزایش یافته اســت. 
وی در توضیح این موارد کشف شده اضافه کرد: 
به عنوان مثال همکاران بنده در راه آهن از سیر 
واگنی که ایراد فنی داشته جلوگیری کرده اند که 

جزو موارد شبه حادثه محسوب می شود.
در ادامــه این برنامــه ســیدمیعاد صالحی در 
مراســم تقدیر از برترین های حوزه ایمنی ریلی 
گفت: با تلاش های مجموعه همکاران شــرکت 
راه آهن جمهوری اســلامی ایران، سوانح ریلی 
از هفته ای 4.5 مــورد در ســال ۱۳99 به ۳.5 
مورد در سال رســیده ایم. کاهش سوانح ریلی 
حاکی از از تلاش، صرف بودجه، اولویت گذاری 
و عملیات شــبانه روزی اســت. وی با یادآوری 
ســیر 8۰۰۰ واگن باری بدون ترمز )شیر بسته( 
در شبکه ریلی طی ســنوات گذشته و ممانعت 
از حرکت آنها توســط راه آهن، افــزود: از این 
 تعداد ۷۰۰۰ دســتگاه واگن پس از رفع ایراد به 

شبکه سیر بازگشتند.

اطلاعات منتشر شده از سوی اتاق بازرگانی ایران 
حاکی از رشد ۱4 درصدی صادرات صنایع غذایی 
در سال ۱4۰۲ نسبت به سال ۱4۰۱ است و در این 
مدت از بین اقلام مختلف صنایع غذایی، بیشترین 

میزان صادرات مربوط به محصولات لبنی بود.
اطلاعات منتشر شده از سوی اتاق بازرگانی ایران 
نشــان می دهد صادرات صنایع غذایی در سال 
گذشــته حدود ۱4 درصد نسبت به سال ۱4۰۱ 
افزایش داشــته و به بیش از ۱.8۱ میلیارد دلار 
رسیده است. به طور کلی صادرات صنایع غذایی 
در پنج سال گذشته نوساناتی داشته و صادرات 
این صنعت در ســال های ۱۳98 تــا ۱4۰۲ به 
ترتیب حدود ۱.54، ۱.5۰، ۱.66، ۱.58 و ۱.8۱ 
میلیارد دلار بوده و متوسط قیمت صادراتی هر 
تن محصولات صنایع غذایی در سال های یاد شده 
به ترتیب ۱۱۳6، 8۷5، 96۲، ۱۰۱5 و 96۲ دلار 

محاسبه شده است.
در بخش دیگری از این گــزارش به اقلام عمده 
صادراتی در حوزه صنایع غذایی در سال گذشته 
پرداخته شده که نشان می دهد بیشترین صادرات 
در این بخش مربوط بــه محصولات لبنی بوده و 
طی مدت یاد شده 55۱ هزار تن محصولات لبنی 
به ارزش ۷۳۳ میلیون دلار از کشــور صادر شده 
اســت. در رتبه بعدی رب گوجه فرنگی و آبمیوه 

و کمپوت قرار دارد کــه ارزش صادرات آن ها در 
سال گذشته به ترتیب ۱45 و ۱۲6 میلیون دلار 

بوده است.
انواع مخمرهای غذایی، کاکائــو و فرآورده های 
آن هــا و انواع نان هــم کمترین صــادرات را در 
بین محصولات غذایی در ســال گذشته به خود 
اختصاص داده اند به  طوری که صادرات سه گروه 
یاد شده در سال ۱4۰۲ به ترتیب 4۱، 49 و 8۰ 
میلیون دلار بوده اســت. بنابر اعلام ابوالحســن 
خلیلی، رئیس کمیســیون صنایــع غذایی اتاق 
بازرگانی ایران، صادرات صنایع غذایی جهان در 
سال ۲۰۲۳ بالغ بر ۷۰۰ میلیارد دلار اعلام شده 
و نسبت صادرات صنایع غذایی ایران در این سال 
در مقایسه با صادرات صنایع غذایی در جهان، ۰.۳ 

درصد بوده است.
همچنین صنایع غذایی ســهم ۳.۷ درصدی از 
تولید ناخالص داخلی و سهم ۱8 درصدی از کل 
اشتغال صنعتی را دارد، ســهم صنایع غذایی از 
ارزش افزوده بخش صنعت نیز حدود ۱۱ درصد 
و ســهم صادرات آن ۳.۷ درصد از کل صادرات 
صنایع است. از سوی دیگر در حال حاضر 8۳۰۰ 
واحد صنعتی ثبت شده با اشتغال ۳6۱ هزار نفر 
و تولید 4۰ میلیون تن فرآورده غذایی در کشور 

فعال هستند.

نایــب رئیــس اول اتحادیه 
مشاوران املاک تهران گفت: 
99 درصد تخلفات مشاوران 
املاک توسط افراد فاقد مجوز 
انجام می شــود و جامعه نیز 
نتوانسته تاکنون این مساله را تمیز دهد که همه کسانی 
که در این حوزه فعالیت می کنند، دارای پروانه کســب 
نیستند. داود بیگی نژاد در گفت وگو با ایرنا افزود: همه 
صحبت ما این است که افرادی که می خواهند در حوزه 
املاک به عنوان مشــاور فعالیت کنند، باید چارچوب 
قانونی آن را رعایت کنند تا در صورت تخلف شناسایی 

شوند.
این مقام صنفی خاطرنشان کرد: مطابق آمارها، دست کم 
۲ هزار و ۷۰۰ واحد صنفی مشــاور املاک بدون پروانه 
کسب در تهران فعالیت می کنند و بر این اساس، حداقل 
۱۳ هزار و 5۰۰ نفر در این شــغل، بدون داشتن مجوز 
فعالند؛ این در حالی است که هزینه های اجتماعی، دادن 
مالیات و پاسخگویی به تخلفات از سوی اعضای مجوزدار 

انجام می شود. وی گفت: سال هاست عنوان کرده ایم که 
افرادی که می خواهند در شغل مشاوران املاک به فعالیت 

بپردازند، باید شناسنامه ای برای خود داشته باشند.
نایب رئیس اول اتحادیه مشــاوران امــلاک تهران در 
ادامه اظهار داشت: ماده ۱8 قانون جهش تولید مسکن 
به صراحت اعلام کرده کــه باید در ســامانه املاک و 
مســتغلات دسترســی برای عموم مردم ایجاد شود و 
قانون گذار پذیرفته که این ســامانه پایه باشد و اگر قرار 
است اصلاحات و تغییراتی انجام شــود، باید از سامانه 
املاک و مستغلات انجام شود، نه ایجاد سامانه جدیدی 

همچون »خودنویس«.
این مقام صنفی گفت: از خرداد ماه سال گذشته و به ویژه 
از ۲۱ بهمن ۱4۰۲ که دسترسی مشــاوران املاک به 
سامانه املاک و مستغلات قطع شد، در عمل مشاوران 
دچار مشکل شدند، زیرا قانونگذار دریافت کد رهگیری 
از طریق این ســامانه را الزام کرده بود، اما اینکه وقتی 
دسترسی آنان به سامانه قطع شد چگونه باید اعمال شود 

را پیش بینی نکرده بود.
وی معتقد اســت: باید پیــش از رونمایی از ســامانه 
خودنویس، باگ ها و ایرادات آن رفع و دسترسی مستقل 

برای بازیگران اصلی یعنی مشاوران املاک در نظر گرفته 
می شد؛ این در حالی اســت که اکنون برخی مشاوران 
املاک دسترسی به سامانه خودنویس ندارند. بیگی نژاد 
تاکید کرد: باید دلیل اینکه چرا سامانه املاک و مستغلات 
با آن حجم از آمار و اطلاعات از دسترس مردم و مشاوران 

املاک خارج شده، مشخص شود؟
وی افزود: در حالــی که عنوان می شــود در راه اندازی 
سامانه خودنویس کارِ کارشناســی انجام شده است، 
اما با اینکــه بازیگران اصلی موضوع مشــاوران املاک 
هستند، هیچ مشورتی با این صنف انجام نشده است و 
اینکه امروز مشکلات و باگ هایی را در این سامانه شاهد 
هستیم، ناشی از همین عدم هماهنگی و نبود بحث های 

کارشناسی است.
نایب رئیــس اول اتحادیه مشــاوران امــلاک تهران 
خاطرنشــان کرد: از ۲۱ بهمن ماه پارسال که دسترسی 
مشاوران املاک به سامانه املاک و مستغلات قطع شد، 
در عمل نتوانستیم خدمات رسانی »مستمر« به مردم 
داشته باشیم که موجب ایجاد برخی نارضایتی ها در بین 
مردم و مشاوران املاک شد. وی تصریح کرد: این در حالی 
است که صنف مشاوران املاک از هر برنامه و تصمیمی 

که مشاوران را در مسیر درست قانونی قرار داده و بازیگران 
آنها نیز صرفا »کسبه مجوز دار« باشند، استقبال می کند.
به گزارش ایرنا، با گذشــت بیش از ۱۱ ماه از راه اندازی 
ســامانه خودنویس برای ثبــت قراردادهــای اجاره و 
جایگزینی آن با سایت پیشین ایران املاک، شاهد روند 
رو به رشد ثبت قراردادها و استقبال مردم از آن هستیم. 
این سامانه در ادامه قرار است به امکان ثبت قراردادهای 
 اجاره، خریــد و فــروش، پیش خریــد و پیش فروش 

مجهز شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

فعالیت۲۷۰۰واحدمشاوراملاکبدونپروانه

مشاوران املاک شناسنامه دار می شوند

حوادثریلیکشورکاهش۳۱درصدییافت

محصولاتلبنیصدرنشینصادراتصنایعغذایی

ترسیمافقتجارت۳۰میلیارددلاریایرانوترکیه

نظارت دقیق بر بازار مسکن 
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن 

یکی از مزیت های ســاماندهی مشاوران املاک، 
راه اندازی موضوع رتبه بندی آنهاست. به این ترتیب 
مردم می توانند در سامانه نوین اصناف، هم برای 
دفاتر املاک و هم مشــاوران نظر و امتیاز بدهند. 
روال کار نیز این گونه است که بارکد دفتر املاک 
موردنظر در سامانه اسکن شده و مردم می توانند 

به عملکرد دفتر یا مشاور نمره بدهند.
در کنار انبوه ســازان که با تورم انتظاری ســبب 
افزایش قیمت مسکن شدند، مشاوران املاک نیز 
می خواستند از این فضای ایجاد شده سوءاستفاده 
کرده و به گرانی مسکن دامن بزنند. هر چند به طور 
قطع عوامل دیگری نیز وجود دارد. تا این مسایل به 
صورت ریشه ای حل نشود، شاهد گرانی بی رویه 
بازار مسکن و سرمایه ای شدن آن خواهیم بود. به 
همین منظور باید به دنبال این باشیم که مسکن 
را از یک کالای ســرمایه ای تبدیل به یک کالای 

مصرفی کنیم.
متاســفانه اکنون برخــی از مشــاوران املاک، 
واحدهای مســکونی را بدون اجازه مالک آگهی 
می کنند و این امر ممکن است تبعات قیمتی به 
دنبال داشته باشد. تصمیم وزارت راه و شهرسازی، 
کنترل واسطه گری اســت و در این برهه زمانی 
مقصود کاهش و محدودیت قیمتی نیست. هدف 
این است که تعدد آگهی های منتشر شده یک ملک 
کاهش یابد و فرد متقاضی با اطلاعات شفاف رو به 
رو باشد. مادامی که ملک بر اساس کدپستی آگهی 
می شود، اطلاعات قابل بررسی خواهد بود و فرد 
بازدیدکننده متوجه خواهد شد که چندین آگهی 
از سوی چندین دفتر مشاورین املاک در حقیقت 
یک ملک بوده اســت و تنها با تصاویر متفاوت و 

شماره تماس های متفاوت آگهی شده است.
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محققایرانیباکمکهوشمصنوعیبهجنگبدافزارهامیرود
گروهی از پژوهشــگران با همکاری محقق ایرانی یک تکنیــک تولید داده برای 
سیستم هوش مصنوعی )یادگیری ماشــینی( ابداع کرده اند که قادر به ردیابی 

بدافزار در سیستم های رایانشی است.
یکی از تهدیدهای امنیتی مهم در سیستم های رایانشی بدافزارها هستند. اخیرا 
نوعی از سیستم های هوش مصنوعی به نام یادگیری ماشینی به طور گسترده برای 
ردیابی بدافزارها به کار گرفته شده است. هرچند این سیستم کارآمد است اما این 
روش نیازمند انبوهی از نمونه نرم افزارهای بد و خوب برای آموزش و مدلســازی 
یک ردیاب بدافزار کارآمد است. علاوه بر آن چنین محدودیت هایی قابلیت ردیابی 
بدافزارهای جدید را کاهش می دهد زیرا نمونه های بد افزاری لازم برای آموزش 

کافی را در اختیار ندارد.
در همین راستا گروهی از محققان با همکاری هومن همایون پژوهشگر و پروفسور 
دانشکده مهندسی الکتریک و رایانه دانشگاه کالیفرنیا دیویس، یک تکنیک تولید 
داده آگاه از کــد )code-aware data generation technique(ابداع 
کرده اند که چند نمونه جهش یافته از بدافزارهای محدودی که در دســتگاه ها 

مشاهده شده، تولید می کند.
با این روش می توان خســارات را به کمترین میزان رساند زیرا تضمین می شود 
نمونه های تولید شده با میزان شباهت زیاد از بدافزارهای محدود رصد شده، تقلید 
می کنند و تولید نمونه های غیرعملیاتی و ناکارآمــد را کاهش می دهند. نمونه 
بدافزارهایی که با این روش توســعه می یابند در مجموعه آموزشی گنجانده می 
شوند تا مدلی طرح ریزی شود که قادر به شناســایی بدافزارهای نوظهور به طور 

کارآمد باشد.
نتایج آزمایش ها نشــان می دهد روش مذکور با دقت ۹۰ درصد بدافزارهایی که 
به ندرت رصد شده اند را ردیابی می کند. چنین رقمی حدود ۳ بار بیشتر از دقت 

روش های پیشرفته است.

آمازونواردبازارمخابراتجهانیشد
شرکت تلفونیکای آلمان، یک میلیون مشترک شبکه نسل پنجم خود را در اواخر 
ماه میلادی جاری به فضای ابری شــرکت خدمات وب آمازون )AWS( منتقل 
خواهد کرد. این یک اقدام متهورانه از سوی فروشگاه اینترنتی آمازون برای ورود 

به بازار مخابرات جهانی است.
هر چنــد بعضی از شــبکه های مخابراتی، فنــاوری اطلاعات )آی تی( و ســایر 
فعالیت های غیر اصلی خود را به فضای ابری عمومی منتقل کرده اند، زیرمجموعه 
گروه اسپانیایی تلفونیکا در آلمان، نخســتین اپراتوری در جهان است که شبکه 

اصلی خود را به یک فضای ابری عمومی منتقل می کند.
شرکت های خدمات رایانش ابری مانند آمازون و مایکروسافت، در تلاش برای ورود 
بیشتر به بخش مخابرات و کسب میلیاردها دلار درآمد بیشتر هستند اما اپراتورها 
به دلیل نگرانی نسبت به قابلیت فضاهای ابری عمومی در اداره یک شبکه موبایل، 

تاکنون احتیاط به خرج داده اند.
مالیک رائو، مدیر ارشــد فناوری و اطلاعات شــرکت »او تو تلفونیکا« معروف به 
»تلفونیکا جرمانی« به رویترز گفت: می خواهــم ببینم این طرح حداقل به مدت 
یک تا دو فصل کار می کند و یک نقشه راه برای جابجایی حداقل ۳۰ تا ۴۰ درصد 
از مشتریانم تا سال ۲۰۲۶-۲۰۲۵ داشته باشم.  این شرکت ۴۵ میلیون مشتری 
در آلمان دارد. شرکت خدمات وب آمازون و تلفونیکا، جزئیات مالی قرارداد خود 

را فاش نکردند.
شبکه اصلی که از سرورهای با کارایی بالا در دیتاسنترها تشکیل شده، قلب یک 
شبکه تلفن همراه است که به شکل ایمن، داده ها و تماس ها را با سرعت بالا هدایت 
می کند. فضای ابری عمومی، هزینه ها را کاهش داده، مقیاس را افزایش داده و اجازه 

می دهد تعمیرات بدون اختلال در خدمات انجام شود.
شرکت »دیش« )Dish( مستقر در آمریکا که شبکه موبایل خود را از ابتدا ساخته 
است، در سال ۲۰۲۱ تبدیل به تنها شرکت مخابراتی شد که از خدمات ابری آمازون 
برای شبکه اصلی خود استفاده کرد. جان هافمیر، نائب رئیس خدمات وب آمازون 
در مصاحبه ای گفته بود: مورد »دیش« خیلی راحت تر بود زیرا آنها هیچ سیستم 

موجودی نداشتند که برای کار در ابر، نیاز به تغییرات داشته باشد.
نوکیا که با »دیش« همکاری داشته، نرم افزار فراهم خواهد کرد و شرکت خدمات 
وب آمازون، زیرساخت خود را برای تلفونیکا فراهم می کند. تلفونیکا ابتدا با خدمات 
وب آمازون و اریکسون کار کرد و سپس به همکاری با نوکیا و خدمات وب آمازون 
روی آورد. بر اساس گزارش بلومبرگ، انتظار می رود بازار ابری مخابرات جهانی از 
۱۹.۷ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۱، به ۱۰۸.۷ میلیارد دلار تا سال ۲۰۳۰ رشد کند 

و پیشران رشد برای شرکت هایی مانند آمازون شود.

کشفجیپیاسدرمغزانسان
محققان طی تحقیقی جدید متوجه شــده اند مغز انسان یک قطب نمای عصبی 
داخلی دارد که به افراد کمک می کند در محیط مســیریابی کنند. برای بسیاری 
از افراد مسیریابی در جهان کاری سخت اســت که بدون موبایل قادر به انجام آن 
نخواهند بود. اما تحقیقی جدید حاکی از آن است که انسان ها بیشتر از آنچه تصور 

می کنند در رفتن از نقطه الف به ب ماهر هستند.
محققان دریافته اند انسان ها یک قطب نمای عصبی داخلی در مغزشان دارند که به 
آنها اجازه می دهد در محیط ناوبری کنند. این قطب نما که به شکل یک سیگنال 
الکتریکی باسلول های عصبی منتقل می شــود، به فرد نشان می دهد به سمت 
مسیری تازه در حرکت است. علاوه بر آن هنگامیکه فرد جهت خود را تغییر می 
دهد، متوجه می شود که در مسیر تازه حرکت می کند و مثلا به جای آنکه به سمت 

شمال برود، به سمت شرق می رود.
تحقیق جدید توسط محققان دانشگاه بیرمنگام و لودویگ ماکسیمیلیان در مونیج 
انجام شده است. بنجامین گریفیث در دانشگاه بیرمنگام و مولف تحقیق می گوید: 
ما این قطب نمای عصبی را یک ســیگنال مغزی توصیف مــی کنیم که به نقاط 
مختلف مغز که در مسیریابی فعال می شــوند، ارسال خواهند شد. سیگنال های 
مذکور این مناطق از مغز درباره آنچه پیش روی فرد در محیط است، مغز را آپدیت 
می کند. همین امر به فرد کمک می کند اهداف ناوبری خود را هنگام حرکت در 
محیط به روزرسانی کند. این ســیگنال ۵۰ تا ۱۰۰ میلیونم ثانیه قبل از آنکه فرد 

واقعا بپیچد ارسال می شود.
او در ادامه افزود: هنگامیکه ما از یک کوچه در خیابان می پیچیم، سیگنال قطب 
نمای عصبی درباره پیچیدن به منطقه ای از مغز که مخصوص ناوبری است، گزارش 
می دهد و به این ترتیب فرد می تواند جهت حرکت خود را به روز رسانی کند. انسان 

ها بدون این قطب نما احتمالا نمی توانند مسیریابی کنند.
گریفیث و همکارانش برای این پروژه ۵۲ شــرکت کننده سالم را برای آزمایش 
های ردیابی حرکات و ثبت ســوابق فعالیت های مغزی شان به کار گرفتند.برای 
این منظور آنها از EEG استفاده کردند. این امر به محققان اجازه داد سیگنال های 
مغزی شرکت کنندگان را هنگام چرخاندن ســر برای جهت یابی در رایانه های 
مختلف ثبت کنند. آنها سیگنال های مغزی ۱۰ شرکت کننده را که دچار بیماری 
هایی مانند صرع بودند را نیز رصد کردند. تمام این وظایف شرکت کنندگان را وادار 

کرد سرشان و در بعضی موارد فقط چشمانشان را بچرخانند.
به گفته محققان قطب نمای مغزی انسان همیشه روشن است اما سیگنال های آن 
قبل از حرکت کردن فرد در قدرتمندترین حالت هستند. این احتمالا هشداری به 

دیگر قسمت های مغز درباره تغییر جهت حرکت است.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات گفت: حوزه فضایی 
در دولــت ســیزدهم احیا و 
متحول شــده است به طوری 
که از ابتدای فعالیت این دولت 
تا کنون ۱۲ پرتاب ماهواره به فضا انجام شد که این معادل 
۱۲ سال پیش از آن اســت. به گزارش جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم، عیســی زارع پور در دیــدار با آیت الله 
سیدهاشم حسینی بوشــهری رییس جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم، افزود: شبکه ملی اطلاعات که دغدغه 
رهبر معظم انقلاب و از حوزه های راهبردی کشور است، 
در یک دهه گذشــته با وجود همه زحماتی که کشیده 

شده، به عنوان اولویت نخست مطرح نبوده است.
وی ادامه داد: شــبکه ملی اطلاعات در ابتدای دولت و 
در حدود یک دهه فعالیت گذشــته، حدود ۲۰ درصد 
پیشرفت داشت؛ اما اکنون با گذشت تنها ۲.۵ سال از عمر 
دولت سیزدهم، به حدود ۶۰ درصد رسیده است و اکنون 
تمرکز ما بــر افزایش کیفیت و بومی ســازی تجهیزات 
است. وزیر ارتباطات با اشاره به رشد چشمگیر کاربران 
شبکه های اجتماعی داخلی اظهار کرد: به عنوان نمونه 
پیام رسان ایتا در ابتدای دولت حدود ۲.۵ میلیون کاربر 
فعال ماهانه داشــت؛ اما امروز حدود ۳۰ میلیون کاربر 
فعال ماهانه دارد و ترافیک آن نیز بیش از ۲۰ برابر رشد 

داشته است.
وی شبکه ملی اطلاعات را زیرســاخت فضای مجازی 
کشــور عنوان و بیان کرد: نیازهای اساســی مردم را از 
اینترنت آمریکایی جدا کردیم تــا اگر اتفاقی افتاد برای 
زندگی و کسب و کار مردم مشکلی ایجاد نشود. رییس 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز در این دیدار با اشاره 
به اهمیت مدیریت فضای مجازی گفت: نمی توانیم درها 
را به روی خود ببندیم؛ اما باید کلید این درها در اختیار ما 
باشد. اگر به موقع وارد عرصه نشویم، در عمل حکمرانی 

فضای مجازی به دست دشمنان خواهد بود.

آیت الله حسینی بوشهری با اشــاره به اهمیت پیشرفت 
علمی در حوزه فناوری اطلاعات گفت: تمام آنچه به ظاهر 
نشدنی جلوه می کند با استفاده از نخبگان داخلی امکان 
پذیر است. امیدواریم روزی برسد که مرجع علمی بشویم 
و زبان فارسی ما در مراودات علمی به عنوان معیار قرار 
گیرد. وی انقلاب اســلامی را باب خیر توصیف و اظهار 
کرد: دارای رهبری هوشمند، مقتدر و آینده نگر هستیم 
که در زمینه های مختلف صاحب نظر است و وقتی اقشار 
مختلف از هنرمند تا صنعتگر با او دیدار می کنند متوجه 

اشراف ایشان در مسائل راجع به خود می شوند.
وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعــات همچنین گفت: 
نزدیک به ۱۲ درصد ارائه خدمــات دولت یعنی حدود 
۵۰۰ خدمت، هوشمند شده است و دنبال این هستیم که 

این خدمات را امسال دو برابر کنیم.
عیسی زارع پور در گفت و گو با ایســنا، درباره اقدامات 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برای مقابله با فساد 
در ۱۰۰۰ روز از عمر دولت، اظهار کرد: ما یک ماموریت 
عمومی داریم و آن اجرای دستور رئیس جمهور است که 
گلوگاه های فساد را شناسایی و برطرف کرده و با مدیرانی 
که احتمالا تخلف کرده اند، برخورد کنیم که اجرای این 

دستور در وزارت ارتباطات دنبال می شود.
وی ادامه داد: یک موضوع را هم در سطح ملی می توانیم 
دنبال کنیم و آن حذف گلوگاه های فســادزا به شــکل 
سیستماتیک به وسیله فناوری اســت که شاه بیت آن 
دولت هوشمند است. ما به دنبال این هستیم که در کل 
مواجه حضوری مردم با دستگاه های اداری برای گرفتن 
خدمت را حذف کنیم که زمینه بوجود آمدن فساد از بین 
برود و مردم در خانه در هر ســاعت از شبانه روز بتوانند 

خدمات خود را دریافت کنند.
وزیر ارتباطات خاطرنشــان کرد: در حــال حاضر همه 
دســتگاه ها به پنجره خدمات دولت هوشمند آمده اند و 
بیش از ۷۰ درصد خدمات دولــت از طریق این پنجره 
انجام می شود. ما دنبال هوشمندسازی هم هستیم، یعنی 
اصلا مداخله انسانی در کار نباشد، نه اینکه پس از ثبت 
درخواست در سامانه از افراد بخواهند مراجعه حضوری 
داشته باشند . دنبال این هستیم که هم مراجعه حضوری 

حذف شود و هم گرفتن مدرک از افراد حذف شود، چون 
امکان بروز فساد و جعل در این مراحل وجود دارد و همه 
خدمات در هر ساعت از شبانه روز داده شود. این تعریف 
خدمات هوشمند است. زارع پور در پایان گفت: نزدیک به 
۱۲ درصد ارائه خدمات دولت یعنی حدود ۵۰۰ خدمت، 
هوشمند شده است و دنبال این هستیم که این خدمات 
را امسال دو برابر کنیم. در برنامه هفتم توسعه هم آمده 
است تا پایان این برنامه همه خدمات باید هوشمند شود 
یعنی این تکلیف را برای خودمان ایجاد کرده ایم تا همه 

زمینه های فساد اداری از بین برود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به افتتاح پروژه 
فیبر نوری قم توسط رییس جمهور گفت: با راه اندازی 
این طرح و از امروز ۷.۵ میلیون خانوار ایرانی زیرپوشش 

شبکه فیبرنوری قرار گرفتند.
عیســی زارع پور در آیین افتتاح پــروژه فیبرنوری قم 
که در دومین ســفر اســتانی رئیس جمهور و با حضور 
آیت الله رییســی انجام شــد، افزود: قم پس از گلستان 
دومین استانی است که زیرپوشش کامل فیبرنوری قرار 
می گیرد. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید کرد: تا 
پایان امسال ۱۴ میلیون از خانوارهای کشور زیرپوشش 

فیبرنوری قرار می گیرند.

زارع پور با بیان اینکه ظرفیت شــبکه مادر کشــور در 
دولت سیزدهم ۹۰ درصد با تجهیزات صددرصد ایرانی 
افزایش  یافته است، گفت: ایران جزو ۵ کشور در جهان 
است که توانایی ساخت تجهیزات فیبرنوری را داراست. 
وی اضافه کرد: اکنون در ۵۰۰ شهر کشور که ۷۰ درصد 
جمعیت ایران را شــامل می شود شــبکه فیبر نوری در 
دست اجراست که در ۱۵۰ شهر این طرح به صورت کامل 
اجرایی شده است. وزیر ارتباطات عنوان کرد: طبق قانون 
هر سال باید ۴ میلیون نفر از مردم کشور تحت پوشش 

شبکه فیبر نوری قرار بگیرند.
زارع پور ادامــه داد: این فناوری در مرحله اول ســرعت 
اســتفاده از داده ها را تا هزار مگابیــت افزایش می دهد 
که ۱۰۰ برابر ســرعت کنونی اینترنت در کشور است و 
سرعت بارگذاری محتوا نیز تا ۴۰۰ برابر افزایش می یابد. 
وی با اشــاره به پروژه فیبر نوری استان قم، خاطرنشان 
کرد: با افتتاح و بهره برداری از این پروژه، ۴۳۵ هزار نفر 
از خانواده های قمی تحت پوشــش قــرار گرفتند. وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات گفــت: برای اجرای پروژه 
بزرگ فیبر نوری اســتان قم افزون بــر ۳۴۰ کیلومتر 
حفاری و دکل گذاری طی ۱۸۰ روز عملیات عمرانی به 

اجرا درآمده است. 

حوزهفضادردولتسیزدهمبهاولویتنخستتبدیلشد

رشد چشمگیر کاربران شبکه های اجتماعی داخلی
News kasbokar@gmail.com

رییس پارک فناوری پردیس در مراسم امضای تفاهم 
نامه صندوق توسعه فناوری های نوین و بهین فردا در 
راستای توسعه فناورکارت با بیان اینکه این پارک مسیر 
صادراتی خود را با صادرات بیش از ۵۰ محصول نوآورانه 
به ۴۰ کشور هموار کرده است، گفت: این مهم تنها در 
یک سال اخیر صرفه جویی ارزی معادل ۶۰۰ میلیون 

یورو را به همراه داشته است.
مهدی صفاری نیا امروز - چهارشــنبه - در دومین روز 
از سیزدهمین نمایشــگاه فناوری و نوآوری )اینوتکس 
۲۰۲۴( که در پارک فناوری پردیس در حال برگزاری 
است در مراسم تفاهم نامه صندوق توسعه فناوری های 
نوین و بهین فردا از مجموعه بانک آینده به منظور توسعه 
سرویس خدمات حقیقی فناورکارت در سخنانی ضمن 
معرفی پارک و مسیر رشد این ناحیه نوآوری افزود: در 
حال حاضر پارک فناوری پردیس بســتر فعالیت ۴۵۰ 
شرکت فناور و دانش بنیان و بیش از ۸ هزار نفر سرمایه 

انسانی است.
وی بــا بیان اینکــه در حــال حاضر بیــش از ۲۲۰۰ 
محصول و خدمت فناورانه و نوآورانه توســط شرکت 
های مســتقر در پــارک فنــاوری پردیــس ارائه می 
شود، به ســرمایه گذاری ۳۰۰ هزار میلیاردی بخش 
خصوصی در این ناحیه نوآوری اشــاره و خاطرنشــان 
کرد: تامین نیاز بازارهــای داخلی و همچنین صادرات 

 محصولات همواره یکــی از دغدغه هــای مهم حوزه
 نوآوری است.

رییس پارک فناوری پردیس تصریــح کرد: این پارک 
توانست مسیر صادراتی خود را با صادرات بیش از ۵۰ 
محصول نوآورانه به ۴۰ کشور هموار کند. این مهم تنها 
در یک سال اخیر صرفه جویی ارزی معادل ۶۰۰ میلیون 

یورو را به همراه داشته است.
مدیرعامل بانک آینده نیز در این مراســم به ۲۰ سال 
تجربه خود در حــوزه اعتبــاری بانک اشــاره کرد و 
گفت:یکی از دغدغه های من در ســال های نخســت 
فعالیت در بانک همواره تامین مالــی حوزه نوآوری با 
وجود ریسک های این حوزه بوده است، البته در آن زمان 
صندوق نوآوری و شــکوفایی نبود و بعدها با ایجاد این 
صندوق و تفاهم نامه های ایجاد شده با بانک ها، حرکت 

های مثبتی اتفاق افتاد.
بهمن اسکندری توجه به شــرکت های دانش بنیان و 
فناور را ســبب دلگرمی نخبگان و فعالان اقتصادی و 
صرفه جویی ارزی دانست و خاطرنشان کرد: صندوق 
نوآوری و شــکوفایی و صندوق های پژوهش و فناوری 
توانسته اند تا با رفع دغدغه های بانک ها مسیر حمایت 
بانکی از شرکت های نوآور را هموار کنند. بانک آینده 

نیز تمایل بسیاری به مشارکت در این تامین مالی دارد و 
می توانیم ظرفیت های این بانک و شرکت های تابعه را 

در اختیار رشد و پیشرفت این حوزه قرار دهیم.
معاون امور اعتباری و تجاری ســازی صندوق توسعه 
فناوری های نوین هم ضمن ارائه گزارشی از مسیر طی 
شده توسعه فناورکارت تا به امروز گفت: فناورکارت به 
عنوان نخســتین نئوبانک حوزه فناوری با هدف ارائه 
خدمات به شــرکت ها و کارکنان شــرکت های حوزه 
فناوری در کل کشــور در اینوتکس ســال گذشته به 
همت صندوق توسعه فناوری های نوین و حمایت پارک 
فناوری پردیس رونمایی شد، پس از آن به دلیل تغییر 
نگاه رگولاتور به نئوبانک ها ضمن تطبیق خود با شرایط 

جدید، برنامه توسعه ای خود را ادامه داده است.
محمد کلاهی با تشــریح ابزارهای مالــی صندوق در 
ارائه خدمات به حوزه فناوری در ۱۷ سال فعالیت این 
نهاد در حوزه نوآوری کشــور افزود: صنــدوق با ایجاد 
نهادهای تخصصی در اطراف خود و ارائه خدمات متنوع 
مالی و تفاهم نامــه با ۱۳ بانک و ۶ نهاد بازار ســرمایه 
کشور توانسته اســت تا در تامین مالی نوآوری پیشتاز 
باشد. همچنین با ۱۴۷۰ کارفرمای دولتی و خصولتی 

همکاری دارد.

وی ادامه داد: بیــش از پنج هزار فقــره ضمانت نامه و 
۱۳ هزار فقره تســهیلات در مجموع بیش از ۱۷ هزار 
خدمت مالی را به بیش از ۳۵۰۰ شرکت حوزه نوآوری 
ارائه داده است. به گزارش ایرنا، صندوق توسعه فناوری 
های نوین؛ بزرگ ترین صندوق پژوهش و فناوری کشور 
پس از ارائه سامانه های و خدمات مختلف مالی به حوزه 
نوآوری به منظور ارائه خدمات مالی و رفاهی شرکت ها 
و پرسنل شاغل در پارک های فناوری سراسر کشور در 
قالب یک پلتفرم، در اینوتکس ســال گذشته اقدام به 
 رونمایی از فناورکارت؛ نخستین نئوبانک حوزه نوآوری

 کرده است.
ایــن نئوبانــک در فاز نخســت خود ســرویس های 
مالی نظیر تســهیلات، ســرمایه گذاری، تامین مالی 
جمعی، کارگــزاری مالی، پرداخت عــوارض پارک ها 
و خدمات بیمه ای به شــرکت ها را به مرحله اجرایی 
رســاند و با تفاهم نامه با بهین فــردا از مجموعه بانک 
آینده در اینوتکــس ۲۰۲۴ وارد فاز ارائــه خدمات به 
اشخاص حقیقی شــاغل در پارک های فناوری سراسر 
کشور و ســایر فعالان حوزه نوآوری شــده است. این 
خدمات شــامل ارائه تســهیلات حقیقی پرســنل، 
خرید اقســاطی کالا )تاپلند(، بیمه اموال و اشخاص، 
 تامین مالــی جمعــی و ســایر خدمات مالــی خرد 

خواهد بود.

محققان طی تحقیقی جدید متوجه شده اند مغز انسان 
یک قطب نمای عصبی داخلــی دارد که به افراد کمک 
می کند در محیط مسیریابی کنند. برای بسیاری از افراد 
مسیریابی در جهان کاری سخت است که بدون موبایل 
قادر به انجام آن نخواهند بود. اما تحقیقی جدید حاکی 
از آن است که انسان ها بیشتر از آنچه تصور می کنند در 

رفتن از نقطه الف به ب ماهر هستند.
محققان دریافته اند انســان ها یک قطب نمای عصبی 
داخلی در مغزشــان دارند که به آنها اجازه می دهد در 
محیط ناوبــری کنند. این قطب نما که به شــکل یک 
سیگنال الکتریکی باسلول های عصبی منتقل می شود، 
به فرد نشان می دهد به سمت مسیری تازه در حرکت 
اســت. علاوه بر آن هنگامیکه فرد جهت خود را تغییر 

می دهد، متوجه می شود که در مسیر تازه حرکت می 
کند و مثلا به جای آنکه به سمت شمال برود، به سمت 

شرق می رود.
تحقیق جدید توســط محققان دانشــگاه بیرمنگام و 
لودویگ ماکســیمیلیان در مونیج انجام شــده است. 
بنجامین گریفیث در دانشگاه بیرمنگام و مولف تحقیق 
می گوید: مــا این قطب نمای عصبی را یک ســیگنال 
مغزی توصیف می کنیم که به نقاط مختلف مغز که در 
مسیریابی فعال می شوند، ارسال خواهند شد. سیگنال 
های مذکور این مناطــق از مغز درباره آنچه پیش روی 
فرد در محیط است، مغز را آپدیت می کند. همین امر 

به فرد کمک می کنــد اهداف ناوبری خــود را هنگام 
حرکت در محیط به روزرسانی کند. این سیگنال ۵۰ تا 
۱۰۰ میلیونم ثانیه قبل از آنکه فرد واقعا بپیچد ارسال 

می شود.
او در ادامه افزود: هنگامیکه ما از یک کوچه در خیابان 
می پیچیم، سیگنال قطب نمای عصبی درباره پیچیدن 
به منطقه ای از مغز که مخصوص ناوبری است، گزارش 
می دهد و به این ترتیب فرد مــی تواند جهت حرکت 
خود را به روز رسانی کند. انسان ها بدون این قطب نما 

احتمالا نمی توانند مسیریابی کنند.
گریفیث و همکارانش برای این پروژه ۵۲ شرکت کننده 

سالم را برای آزمایش های ردیابی حرکات و ثبت سوابق 
فعالیت های مغزی شان به کار گرفتند.برای این منظور 
آنها از EEG استفاده کردند. این امر به محققان اجازه 
داد ســیگنال های مغزی شــرکت کنندگان را هنگام 
چرخاندن ســر برای جهت یابی در رایانه های مختلف 
ثبت کنند. آنها سیگنال های مغزی ۱۰ شرکت کننده 
را که دچار بیماری هایی مانند صرع بودند را نیز رصد 
کردند. تمام این وظایف شرکت کنندگان را وادار کرد 
سرشان و در بعضی موارد فقط چشمانشان را بچرخانند.
به گفته محققان قطب نمای مغزی انسان همیشه روشن 
است اما سیگنال های آن قبل از حرکت کردن فرد در 
قدرتمندترین حالت هستند. این احتمالا هشداری به 
دیگر قسمت های مغز درباره تغییر جهت حرکت است.

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری جمهوری اســلامی ایران در 
دیدار با وزیر علوم و فناوری زیمبابــوه آمادگی ایران را برای 
دایر کردن کرسی زبان فارسی پرداخت هزینه و اعزام استاد 
به دانشگاه های این کشور اعلام کرد و این پیشنهاد با استقبال 

مقام زیمبابوه روبرو شد.
 AMON( به گزارش وزارت علوم، پروفســور آمون مورویرا
MURWIRA( وزیر آموزش عالی، نوآوری، علوم و توسعه 
فناوری جمهوری زیمبابوه در صدر هیاتی با حضور در ستاد 
وزارت علوم با محمد علی زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات و 
فناوری دیدار و گفت  وگو کرد و در این دیدار وزرای علوم دو 

کشور، گسترش همکاری های علمی را بررسی کردند.
زلفی گل در این دیدار با اشــاره به سفر سال گذشته رئیس 
جمهور ایران به زیمبابوه، روابط دو کشــور را دوســتانه و با 
اهمیت دانست و گفت: زیمبابوه منابع طبیعی ارزشمند و 

معادن غنی دارد و می تواند با استفاده از فناوری های نوین و 
روش های علمی به شکل بهینه این معادن را استخراج کند. 
ایران آماده است در این زمینه با زیمبابوه همکاری علمی و 
فناوری داشته باشد. می توانیم به زیمبابوه کمک کنیم تا با 
استفاده از علم و دانش، محصولات معدنی خودرا فراوری کند 

و خام فروشی نکند.
وی افــزود: علم و فناوری به کشــورها کمک مــی کند تا 
محصولاتی بسازند که در سراســر دنیا برای مردم آرامش 
و آســایش به همراه داشته باشــد و به این طریق دوستی و 
صلح سایر ملت ها با ملت سازنده فناوری بیشتر شود. با علم و 
فناوری می توانید در دورترین کشورها حضور فرهنگی داشته 
باشید و سرمایه اجتماعی ملت خودرا افزایش دهید. وزیر علوم 

تصریح کرد: اکنون تعداد ۱۴ دانشجو از زیمبابوه در ایران در 
حال تحصیل هستند و آمادگی داریم ۵۰ بورسیه تحصیلی به 
دانشجویان تحصیلاتی تکمیلی این کشور در رشته های مورد 

علاقه اختصاص دهیم.
وی با اشاره به نقش زبان و ادبیات در نزدیکی ملت ها گفت: 
ایران آمادگی دارد با پرداخت هزینه و اعزام استاد، در دانشگاه 
های کشور زیمبابوه کرسی زبان و ادبیات فارسی دایر کند 
که این پیشنهاد با پذیرش و اســتقبال وزیر علوم و فناوری 

جمهوری زیمبابوه روبرو شد.
زلفی گل ایجاد دانشکده ها و آموزشکده های فنی و حرفه ای 
توسط دانشگاه فنی و حرفه ای ایران را دیگر پیشنهاد ایران به 
زیمبابوه اعلام کرد. وی گفت: ایران می تواند ظرفیت شرکت 

های دانش بنیان مستقر در پارک های علم و فناوری خود را در 
اختیار زیمبابوه قرار دهد تا با دانش فنی بالا نسبت به استخراج 

و فراوری معادن اقدام کنند.
وزیر آموزش عالی، نوآوری، علوم و توسعه فناوری جمهوری 
زیمبابوه نیز با بیان اینکه این کشــور از اول پیروزی انقلاب 
اســلامی ایران با ایران روابط دیپلماسی داشته، گفت: باید 
همکاری علمی و فناوری را همچون روابط سیاسی گسترش 
دهیم. پروفسور آمون مورویرا افزود: دولت زیمبابوه استفاده از 
علم و فناوری را برای افزایش رفاه ملت خود در دستور کار قرار 
داده است، علاقه مندیم با ایران پارک علم و فناوری مشترک 

دایر کنیم و از تجربیات ایران استفاده کنیم.
وی حوزه های کشاورزی، صنایع معدنی، نفت و انرژی را حوزه 
هایی دانست که کشور زیمبابوه علاقه مند است از توانایی و 

تجربیات علمی و فنی ایران استفاده کند.

اضافه شدن سرویس های ایران کارت به فناورکارت

کشف جی پی اس در مغز انسان

تاسیس کرسی آموزش زبان فارسی در دانشگاه های زیمبابوه
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کشاورزي

سالانه مقدار زيادي از محصولات كشاورزي 
و موادغذايــي كه با صرف هزينــه، زمان، 
امكانــات و زحمــات فراوان توليد شــده 
اســت، به صورت ضايعات از بين مي روند. 
روند افزايشــي ضايعات موادغذايي يكي از 
چالش هاي جدي براي دولتمردان اكثر كشــورها به ويژه كشورهاي 
درحال توسعه اســت زيرا با كاهش ضايعات مي توان به امنيت غذايي 
نيز دست يافت. ضايعات محصولات كشــاورزي به دليل كافي نبودن 
تجهيزات مورد نياز براي برداشت انواع محصولات زراعي و باغي و نبود 
صنايع بسته بندي، تبديلي و تكميلي در جوار مراكز توليد، موجب شده 
است كه در برخي محصولات حاصل دسترنج توليد كنندگان به هدر رفته 
و حتي در برخي موارد در محصولاتي كه بازار مصرف داخلي به شدت 
نيازمند اين محصولات است نابساماني عرضه و ضايعات، مانعي در جهت 
تامين اين نياز بوده است. به گفته برخي مسئولان، به طور ميانگين ۱۷ 
درصد محصولات كشاورزي ضايع مي شوند كه سهم محصولات باغي 
نسبت به محصولات زراعي با وجود توليد كمتر محصولات نسبت به 
محصولات زراعي بيشتر است. به گزارش ايسنا، بنابر اظهارات عباس 
كشاورز؛ معاونت امور زراعت وزارت جهاد كشاورزي ۸۰ درصد ضايعات 
اين بخش در حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد محصولات بروز مي كند و براساس 
همين گزارش گندم بيشترين ضايعات را در بين ديگر محصولات دارد 

چنانچه سالانه ۲ميليون تن گندم به ضايعات تبديل مي شود. 

   بيشترين ضايعات در زمان برداشت
مهدي عبداللهي؛ كارشناس زراعت عمده ترين قسمت ضايعات را 
مربوط به مراحل برداشت و پس از آن يعني تا مرحله مصرف مي داند. 
به گفته اين كارشناس جابه جايي نامناسب در زمان رساندن محصول 
به بازار موجب زخمي شدن محصول و آسيب ها به آن مي شود و در 
مرحله نگهداري در انبار نيز كنترل نكردن شرايط محيطي سبب افت 
كمي و كيفي قابل ملاحظه اي  مي شود. عبداللهي معتقد است كه 
نيمي از برخي محصولات كشاورزي در كشورمان در فاصله مراحل 
كاشت تا برداشت از چرخه مصرف خارج مي شوند و اين مساله متاثر 
از كمبود تجهيزات و فرسودگي ماشين آلات كشاورزي و نقصان در 
مرحله فرآوري و بسته بندي استاندارد در اين زمينه است. وي با تاكيد 
بر اين مساله كه پايين آوردن آستانه ضايعات، كمك شاياني به افزايش 
توليد ناخالص داخلي و ارزش افزوده بالاتر خواهد كرد، معتقد است 
كه براي بهبود اين وضعيت بايد چالش هاي مديريت پس از برداشت 

محصول را مورد بررسي زيربنايي و اصولي قرار داد. 

   ضايعات محصولات باغي بيشتر است
اين كارشــناس در زمينه علل ضايعات محصولات كشاورزي نيز 
معتقد است: علت نخست بروز ضايعات در محصولات كشاورزي 
بيولوژيكي اســت، ضايعــات مي تواند به دلايــل مختلفي نظير 
ميكروبيولوژيكي، شيميايي، مكانيكي، فيزيكي و حتي رواني در 
بخش كشاورزي ظاهر شــود، اين درحالي است كه عوامل بعدي 
نظير ناكافي بودن مهارت هاي برداشت محصول و بسته بندي، نبود 
انبار و امكانات حمل ونقل، كمبود تجهيزات خشك كني محصول و 

نظام هاي فرآوري، نبود تعريف استانداردهاي قانوني و مديريت توليد 
نيز در ايجاد ضايعات نقش موثري را ايفا مي كنند.

 عبدالهي با اشــاره به نقش موثر صنايع تبديلي در كاهش ضايعات 
محصولات كشــاورزي، مي گويد: در كشــورهاي توســعه يافته و 
پيشرفته۷۰ تا۸۰ درصد توليدات فرآوري مي شود درحالي كه اين رقم 
در كشور ما به زير۴۰ درصد مي رسد لذا فرآوري مازاد توليد و استفاده 
كامل از ظرفيت صنايع تبديلي در كشــور امري ضروريست. وي در 
زمينه ســهم بخش هاي مختلف در ضايعات محصولات كشاورزي، 
معتقد است: از ۱۷ درصد متوسط كل ضايعات در بخش كشاورزي، 
كمتر از ۱۵ درصد به محصولات زراعي و بيش از ۲۰ درصد ضايعات به 

بخش باغي اختصاص داشته و متوسط ضايعات بخش باغي بيشتر از 
بخش زراعي است، اين درحالي است كه مطالعات نشان مي دهد، حجم 

توليد محصولات باغي كمتر از محصولات زراعي است. 

   توجه به صنايع تكميلي
اين كارشناس معتقد اســت كه علاوه بر زيان هاي ناشــي از تاثير منفي 
ضايعات محصولات كشــاورزي بر توليد كننــدگان و بازارداخلي مصرف 
اين محصولات، اين موضوع تاثير نامطلوبي بر صادرات غيرنفتي كشــور 
به ويژه در بخش صادرات محصولات كشــاورزي و صنايع غذايي داشته 
است. به گفته عبداللهي براي جلوگيري از اين ميزان ضايعات محصولات 

كشاورزي، با برنامه ريزي صحيح در جهت توسعه و حمايت از صنايع تبديلي 
و تكميلي بخش كشاورزي اين محصولات را كه در طول برداشت، حمل و 
نقل، انبارداري و عرضه ضايع مي شود و گاه زيان هاي جبران ناپذيري را به 
كشاورزان و اقتصاد كشور وارد مي كند مي توان به ارزش افزوده تبديل كرد 
كه بدون ترديد بر ارتقاي توليد ملي كشور تاثيرگذار است. وي معتقد است 
ضرورت دارد راهكاري درنظر گرفته شــود تا از مرحله توليد نيز با تبديل 
موادغذايي به موادي بــا قابليت نگهداري و عمر مفيد بيشــتر، ضايعات 
محصولات را كاهش داد و  اينكه بخشي از ضايعات محصولات كشاورزي 
به ويژه محصولات اساسي مربوط به نحوه مصرف بوده كه با اصلاح در شيوه 

مصرف، گامي موثر در زمينه كاهش ضايعات برداشته شود. 

زيان هاي توسعه نيافتگي صنايع تبديلي در كشور 
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بخش كشاورزي با مشــكلات عديده اي 
از قبيل بــالا بودن ضايعــات محصولات 
كشاورزي، پايين بودن كيفيت نگهداري، 
عدم راهبردها و سياست هاي بلندمدت در 
اين بخش، مشكل حمل و نقل و... روبه رو 
اســت كه روند نزولي اين بخش، نارضايتي و دلسردي كشاورزان را به 
دنبال دارد. برخي از كارشناســان حوزه كشاورزي معتقدند تحول در 
حوزه كشاورزي در كشورهاي پيشرفته با سرمايه گذاري در آموزش و 
پرورش نيروي انساني ماهر و متخصص اتفاق افتاده و در اين كشورها 
مراكز عمده توليد در بخش هاي مختلف صنعت، كشاورزي و خدمات از 
نظر سرمايه انساني در حد مطلوبي قرار داشته و آموزش به مثابه يكي از 
پايه هاي اساسي رشد و توسعه اين جوامع به شمار مي رود. نياز به آموزش 
عمومي كشاورزان و نقش پررنگ آن در افزايش سطح سواد و آگاهي اين 
قشر جامعه را مي توان يكي از نيازهاي اصلي اين بخش دانست كه اگر 
به طور صحيح انجام شود، مي تواند جلوي بسياري از زيان هايي را كه اين 

قشر متحمل مي شود، بگيرد. 

   كاهش بهره وري در كشور
در اين سال ها كه كشاورزي در سراسر كشور با مشكلاتي روبه رو است و نياز 
به استفاده از علم روز در كشاورزي كشور به خوبي احساس مي شود، ارتباط 
ميان كشاورزي و مراكز علمي بسيار ضعيف است و بايد فكري به حال اين 
مشكل كرد. اين قسمتي از صحبت هاي حميد احمدي، عضو هيات علمي 
دانشگاه تهران است كه درباره اهميت و نقش آموزش در بخش كشاورزي 
به »كسب وكار« مي گويد و معتقد است كه در تمام كشورهاي مترقي، 
آموزش و ترويج كشــاورزي از پايه هاي اصلي سيستم هاي كشاورزي و 
بهره وري اقتصادي بالاي آن است. وي با بيان اين موضوع كه تجربيات 
كشورهاي موفق نشان داده است كه اعتماد به بخش تحقيقات كشاورزي 
اثرات مثبتي در حفظ منابع آب و خاك آنها داشــته و باعث بهره وري 
بيشتر و پويايي اقتصاد كشاورزي مي شود، ادامه مي دهد: نبايد از نظر دور 
داشت كه حفظ حلقه محققان، كارشناسان و كشاورزان باعث مي شود 
كه هميشه نيازهاي بخش كشاورزي به محققان انتقال يابد و نتايج آن 
مجددا به كشاورزان برگردانده مي شود. وي در ادامه مي گويد: چندسالي 
است با توجه به مشكلات حاصل از كمبود آب، كمبود خاك مناسب و 
افزايش تكنولوژي هاي پيشرفته كشاورزي در سطح جهان نياز به ارتباط 
بيشتر ميان كشاورزي با صنعت و مراكز علمي به خوبي احساس مي شود، 
موضوعي كه متاسفانه در كشور ما به آن اهميت چنداني داده نمي شود و 

باعث كاهش بهره وري در كشاورزي كشور شده است. 

   ضعف ارتباط كشاورزان با مراكز علمي
اين استاد دانشگاه معتقد اســت در وضع كنوني كه جهان به سمت 
استفاده از تكنولوژي هاي مدرن براي افزايش بهره وري در زمين هاي 
كشاورزي مي رود، لازم است كشاورزان ما نيز با اين تكنولوژي ها آشنا 
شده و به سمت افزايش بهره وري و كيفيت محصولات بروند كه لازمه 
آن ارتباط مراكز علمي با كشاورزان اســت. وي در ادامه با اشاره به اين 
موضوع كه توسعه كشاورزي با اســتفاده از آموزش هاي علمي و فني 
كشاورزان باعث مي شود كه رفتارهاي فني آنها تغيير كند، مي گويد: 
اين تغيير رويكرد كاهش هزينه را به دنبال دارد كه كاهش هزينه هاي 

توليدي باعث به وجود آمدن رقابتي سازنده و بهتر بين توليدكنندگان 
مي شود. وي با اشاره به مزاياي افزايش دانش فني كشاورزان، معتقد است 
كه افزايش دانش فني آنها استفاده بهتر از نهاده هاي توليدي و افزايش 
توليد و در نهايت افزايش درآمد كشــاورزان را به دنبال دارد. احمدي 
توسعه اصول نوين كشاورزي و به تبع آن افزايش ميزان عملكرد توليد 
محصولات كشاورزي را از ضروري ترين اصول كشاورزي مي داند كه به 
گفته اين استاد دانشگاه براي تحول در ساير جنبه هاي زندگي روستاييان 
و بهره برداران كشاورزي مفيد و كاربردي است. اين استاد دانشگاه معتقد 
است كه بدون شك كشــوري كه نتواند مهارت ها و دانش مردمش را 
توســعه دهد و از آنها در اقتصاد ملي به نحو موثري بهره برداري كند، 

قادر به توسعه در بخش هاي ديگر نخواهد بود. وي فروش محصولات 
كشاورزي را نيز از جمله برنامه هاي مفيد براي آموزش كشاورزان در اين 
بخش  می داند و ادامه مي دهد: محتواي برنامه هاي آموزشي و ترويجي 
بايد علاوه بر توجه ويژه به افزايش توليد بهره برداران، ساير جنبه هاي 
زندگي آنان را نيز مورد توجه قرار داده و درباره مسائل زيست محيطي، 
فرهنگي، اجتماعي، اشتغال و فرآوري و فروش محصولات كشاورزي 

نيز برنامه ريزي كند. 

   اهميت به اشتغال جوانان 
اين استاد دانشگاه در ادامه ترويج و توسعه كشاورزي را مكتبي سازنده 

مي داند و تاكيد مي كند: ترويج كشــاورزي را بايد به عنوان مكتبي 
سازنده براي كمك به حل مسائل و اشاعه اصول نوين و فناوري هاي 
مُدرن در زمينه هاي كشاورزي قلمداد كرد. وي كشاورزي را مهم ترين 
بخش توليدي در ايجاد موقعيت هاي شغلي و امنيت غذايي و رُكن 
اصلي در اقتصاد كشور مي داند و معتقد اســت: بهره برداران بخش 
كشاورزي نقشــي اساسي در پيشــبرد اهداف بخش در رسيدن به 
خودكفايي دارند. وي با اشاره به نقش آموزش در اشتغال جوانان در 
بخش كشاورزي ادامه مي دهد: آموزش از طريق انتقال دانش فني به 
مزارع و ترويج شيوه هاي نوين توليد، زمينه اشتغال جوانان در بخش 

كشاورزي را فراهم مي كند. 

عضو هيات علمي دانشگاه تهران بر اين باور است كه فرهنگ مصرف، 
دانش توليد، دانــش تبديل و فرآوري محصولات كشــاورزي، دانش 
بهره گيري صحيح از ماشين آلات و امكانات كشاورزي همه و همه به 
نوعي مستقيم و غيرمستقيم با كاهش ضايعات كشاورزي در ارتباط 
هستند؛ بنابراين آموزش توليد كنندگان در اين زمينه ها مي تواند نقش 
مهمي در كاهش ضايعات كشاورزي داشته باشد. ظبه گفته احمدي، 
آموزش توليدكنندگان بخش كشاورزي بايد به عنوان راهكاري براي 
افزايش بهره وري و كاهش ضايعات در راس امور و اقدامات قرار گيرد 
تا زمينه تغييرات مطلوب افكار، عقايد و فرهنگ توليد كنندگان بيشتر 

فراهم شود. 

عدم ارتباط با مراكز علمي، مهم ترين ضعف بخش كشاورزي است

آموزش؛حلقهگمشدهبخشکشاورزي
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گردشگری

جامعه ايران از سه جامعه شهري، روستايي و عشايري 
تشكيل شده اســت. تاثير جامعه عشايري در جامعه 
ايراني به قدري پررنگ بوده است كه در طول تاريخ، 
حكومت هاي بزرگي چــون غزنويان، ســلجوقيان، 
خوارزميان، قره قويونلوها، آق قويونلوها، افشاريه، زنديه 
و قاجاريه از دل ايل هاي عشاير ايران به وجود آمده اند. برخي محققان عقيده 
دارند كه واژه بختياري از باختري های كهن گرفته شده است و برخي بختياري 
را از تركيب دو واژه بخت و يار به معني خوشبخت مي دانند. حمدا... مستوفي، 
بختياري ها را از تبار بزرگ ايران قديم مي داند. محل سكونت ايل بختياري را 
چهارمحال و بختياري، خوزستان، اصفهان و شرق لرستان مي نويسند. شير 
سنگي كه در گويش لري به آن )بردشير( مي گويند، يكی از نماد های فرهنگي 

اين قوم كهن است كه آن را روي مزار پهلوانان و جوانمران خود مي گذارند. 
 

 طبقات اجتماعي ايل بختياري: 
زن و مرد عشاير بختياري مثل زن و مرد جامعه مدرن امروزي كار مي كنند و 
هر دو در درآمد خانواده شريك هستند. اپوزيسيون بختياري يعني اپوزيسيون 
طبيعت و فرهنگ و اپوزيسيون ماده، نر ديده مي شود كه نوع فعاليت هايي كه 
براي زن در نظر گرفته شده اســت از زمره كارهاي طبيعت است مثل باغچه 
كاري يا انجام صنايع و هنرهاي دســتي و بومي كه زن را در تماس مستقيم 
با محصولات يا اشياي طبيعي قرار مي دهد. مرد ســعي مي كند كه اين نوع 

فعاليت ها را تيول خود گردانده و به خود اختصاص دهد. 

 فنون كوچ نشينان: 
برخي طايفه ها170 كيلومتر طي طريق مي كنند. براي اين طايفه ها كوچ بهاره از 
30 تا40 روز و كوچ پاييزه حدود20 روز طول مي كشد. آغاز حركت نخستين گروه 
معمولا با جشن نوروز مصادف است. بختياري ها در هنگام كوچ در گروه هاي كوچك 
شروع به صعود به ارتفاعات زاگرس مي كنند. هر شب خيمه چادري برپا مي كنند. 
آخرين افراد اين گروه كه محل را ترك كردند، نخســتين افراد گروه بعدي از راه 
مي رسند. هر روز فاصله حدود 5 تا10 كيلومتر طي مي شود. در راه هاي سخت مردها 
مجبور مي شوند خط زنجيري بسازند كه هم خودشان يك به يك بگذرند و هم بزها 
و گوسفندان. برخي گذرگاه ها بسيار سخت است مانند كوه )منار( از طناب براي بالا 
رفتن استفاده مي كنند عبور ايل از رود كارون تماشايي است. حدود ارديبهشت به 
ييلاق مي رسند و تا اوايل شهريور در آن منطقه مي مانند. )بختياري ها به قشلاق 
گرمسير مي گويند( چهار ماه پس از رسيدن به اين منطقه كوچ نشينان بايد قبل از 
بسته شدن گردنه ها از آنها بگذرند. مدت اقامت در گرمسير حدود 6 ماه است كه 

طولاني ترين دوره پراكندگي عشاير است. 

 دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دامداري در زبان لري بيشتر به گله داري مشــهور است. هانري رنه دالماين، 
درباره دامداري در بين بختياري ها مي نويســد: تعليف دام اشــتغال اصلي 

كوچ نشينان است. گوسفند و دام هاي شاخدار منبع اصلي ثروت هستند. 

 تكنولوژي دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دو دست با قفل: چنين وسيله اي پابندي است كه داراي نقطه اتصال ثابتي به 
زمين نيست و به حيوان امكان چريدن را به هنگام راه رفتن مي دهد ولي امكان 
دويدن را از او مي گيرد.  تاراق: زنگوله اي بزرگ كه به دليل صداي زيبا و رسا و مسلط 
به ساير صداهاي زنگوله ها، وسيله غيرقابل انكار عملكرد بز پيشاهنگ است. هميشه 
براي يك گله200 تا300 رأس4 تا5 رهبر درنظر مي گيرند كه هيچ وقت از هم جدا 
نيستند. جابه جا شدن آنها هرگز از چشم دور نمي ماند و شامل تمام گله مي شود. 

ابزار دست چوپان بختياري: چاقو كه در يــك قاب چرمي به كمر چوپان 
آويخته مي شود. قلاب ســنگ به گويش لري )كي ووم( ناميده مي شود. 
در بيشــتر مواقع اين قلاب ســنگ همان كاري را مي كند كه عصاي 

چوبي چوپانــان قديم 

براي هدايت گله ها از راه دور و راه بردن آنها مي كردند. 
علامت گذاري دام ها: هر علامتي به ساير مشخصات حيوان اضافه مي شود و 

به منزله وسيله يادآوري اين مشخصات مورد استفاده قرار مي گيرد. 

 كشاورزي كوچ نشينان بختياري: 
به گفته بارث، كوچ نشينان كشــاورزي را سخيف مي دارند، آنها خريد محصولات 
كشاورزي را بر عمل آوردن آن ترجيح مي دهند. اگر هم داراي زمين زراعي باشند. 
مايلند آن را كرايه دهند تا اينكه خودشان مبادرت به كشت كنند. كشاورزي يك 
فعاليت جنبي براي آنهاست. كوچ نشينان بختياري در شرايط مناسب و يكجانشيني 
مبادرت به كشاورزي ديمي مي كنند.  از همان آغاز سومين بارندگي حدود اواخر 

مرداد در ييلاق و اوايل آبان در گرمسير، شخم و بذرافشاني شروع مي شود. 
 تكنولوژي حمل و نقل كوچ نشينان بختياري: 

حمل و نقل توسط انســان: محدود بــه بارهاي ســبك و راه هاي كوتاه 
مي شــود؛ اين كار تقريبا و به ويژه 

درباره تكاليف شاق روزمره از قبيل حمل هيزم و نيز آب كه در مشك ها ريخته 
مي شود و حمل گهواره در طول كوچ اختصاص به زن ها دارد. تمام اين بارها 
بر پشت حمل مي شوند و توسط تســمه و طناب به شكل حمايل تنظيم و به 

پشت بسته مي شوند. 
 )توبره( چوپانان: توبره ســاده اي از بافته هاست و داراي بند حمايل است، 

تنها توبره اي است كه با عمل حمل و نقل توسط انسان منطبق شده است. 
حمل ونقل توســط حيوان: بختياري ها براي حمل ســاير بارها و به ويژه 
براي مســيرهاي طولاني، به نيروي حمل حيوانات كــه از زمان هاي پيش 
مهم ترين وســيله حمل و نقــل بوده اند، متوســل مي شــوند. چهارپايان و 
 همچنيــن گاوهــا حيواناتــي هســتند كه بــراي كار مــورد اســتفاده 

قرار مي گيرند. 
خر و قاطر بدون اينكه تفاوتــي در نر و ماده آنها قايل شــوند به زير بار برده 

مي شوند. 

»کسب و کار« از وضعیت معیشت ایلات و عشایر گزارش می دهد 

اقتصاد عشــاير ی

»کسب و کار« در گفت و گو با کارشناسان، روند تاثیر گردشگري را بررسي مي کند

زبان مسالمت آميز،  راه ورود توريست
وزيران امور خارجه ايران مذاكرات 
خود را به زودي و در هفته هاي آينده 
براي دستيابي به توافق جامع ادامه 
دهند. اين نتيجه اي است كه اعضاي 
تيم مذاكره كننده هســته اي ايران براي ادامه روند 
مذاكرات بيان داشــته اند. مذاكــره اي كه عده اي از 
كارشناسان حوزه بين الملل چنين نتيجه اي را برايش 
مســالمت آميز و قابل قبول مي دانند و عده ديگري 
همچنان بر طبل مخالف مي كوبنــد اما نتيجه هر چه 
باشد مهم اين اســت كه اين مذاكرات فقط بر شرايط 
اقتصادي ايران تاثيرگذار نيست، بلكه حوزه هاي ديگر 
را هم تحت تاثير قرار مي دهد. گردشگري اين روزها به 
قطب اقتصادي كشورها بدل شده است. حوزه اي كه با 
ورود توريست و گردشگر به كشورها به جايگاه مالي 
بالايي رسيده است تا جايي كه دو ماه پيش سخنگوي 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس در جمع تعدادي از 
سرمايه گذاران گردشگري اظهار كرد: »ميزان فروش 
نفت در ســال 94 حتي كمتر از سال 93 خواهد بود و 

پيش بيني دولت اين است كه يك ميليون بشكه نفت 
در روز فروخته نخواهد شــد و درآمد با دلار بالاي 100 
بسته نخواهد شــد. اين اعداد و ارقام وضعيت بودجه 
سال 94 را كاملا مشخص مي كند و دولت در بودجه 94 
راهكاري جز درآمدزايي از طريق گردشگري ندارد.« 
تمام اين موارد نشان مي دهد كه گردشگري حوزه اي 
درآمدزا محسوب مي شود. در كنار اين موارد البته نبايد 
نقش مذاكرات را در توسعه گردشگري كمرنگ دانست. 
ايرج ميلاني گردشگر، كارشناس و فعال حوزه توريسم، 
درباره تاثير روند مسالمت آميز بودن مذاكرات بر جذب 
توريست به »كسب و كار« مي گويد: »من فكر نمي كنم 
كه مذاكرات اتمي مستقيما براي وارد شدن گردشگر 

به  ايران تاثيرگذار باشــد. مگر اينكه در خارجي 

موضع گيري هاي ايران بالفرض اگر مذاكرات شكست 
مي خورد و ايران واكنش هاي تندي به غرب نشــان 
مي داد، ممكن بود اين واكنش ها ديگران را از آمدن به 
ايران پشيمان كند. ولي ايران حتي در صورت شكست 
مذاكرات هــم از خود واكنش هاي تنــد و خصم آميز 
نشــان نمي داد، باز هم روند ورود گردشگر بي تاثير 
از اين مقوله ادامه پيدا مي كــرد. در واقع نوع رفتار 
دولتمردان بسيار در اين زمينه موثر است. البته بعد از 
سركار آمدن دولت جديد روند ورود گردشگر افزايش 
پيدا كرده اســت و به قدري رونق در اين حوزه زياد 
است كه با مشــكل خدمات دادن به توريسم و كمبود 
امكانات مواجه هســتيم.«اين كارشناس گردشگري 
تاكيد مي كند: »درحال حاضر براي متوليان گردشگري 
كشور، جذب گردشــگر در اولويت نيست. در شرايط 
فعلي، مديران بيشــتر به اين موضوع فكر مي كنند 
 كه چگونه به گردشــگراني كه آمده اند، شايسته تر 

پاسخ  دهند. «

   روند ورود گردشگر مثبت است 
در زمينه تاثيــر مذاكرات بر رونــد رونق اقتصاد 

گردشــگري، امير هاتفي دبير انجمن صنفي دفاتر 
خدمات مسافرتي تهران به »كسب و كار« مي گويد: 
»تغييــري را در وضعيت ورود توريســت به ايران 
نمي بينــم. البته روال صعودي كه از زمان شــروع 
مذاكرات انجام شده كماكان برقرار است. اين روند 
به خوبي درحال پيش روي است و همين موضوع آمار 
مسافران ورودي به ايران را افزايش داده و درحال 
ادامه است. براي اينكه كار با كيفيت بالا انجام شود، 
بايد ســرمايه گذاري خاص در صنعت گردشگري 
انجام شود. به عقيده من كشش توريسم ورودي به 
ايران كافي است، ما از لحاظ امكانات ظرفيت پذيرش 
توريست بيشتر را نداريم. درحال حاضر يك هتل 
مرغوب خالي در اصفهان، يزد و شيراز پيدا نمي كنيم. 
ما هتل هاي زيادي نداريم كــه بخواهد خالي بماند. 
البته قضيه تهران فرق دارد، چون در تهران تعداد 
هتل هاي با كيفيت كم نيست. بايد براي آمار دقيق 
جذب گردشگر به تمام شهرها نگاه كرد.« او تاكيد 
مي كند: »تا به حال از نظر مــا روند مذاكرات خوب 
بوده است چراكه اين روند ســازش بايد به تدريج 
انجام شود. سياستمداران ما مي دانند با چه شرايطي 

روبه رو هستيم.« 
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استان ها

تولید برق را در مقیاس های کوچک 
صنعتی و کشاورزی سوق دهیم

سید محسن موســوی: نماینده مردم ساوه و 
زرندیه در مجلس شورای اسلامی گفت: تولید 
برق را باید در مقیاس های کوچک در بخش 

های صنعتی و کشاورزی سوق دهیم.
حجت الاسلام محمد سبزی در دیدار با مدیران 
ارشد شرکت توزیع برق استان مرکزی ضمن 
تقدیر از خدمات مدیران برق شهرستان های 
حوزه انتخابی و اســتان، با ذکر این نکته که 
انرژی برق اصل اساســی برای توســعه است 
،افــزود: نیروهای خدوم شــرکت توزیع برق 
استان مرکزی در تمامی شهرهای استان تحت 
هر شرایطی همیشه آماده خدمت رسانی به هم 
استانی های خود هستند و این موضوع شایسته 

تقدیر است.
وی با اشــاره به تحقق منویــات مقام معظم 
رهبری و شــعار ســال جاری که لازم است 
بخش های مختلف را به سمت تولید برق در 
مقیاس های کوچک سوق دهیم، افزود: بخش 
کشاورزی و صنعتی را دارای ظرفیت مناسبی 
برای تولید برق و اســتفاده در زمان پیک بار 

دانست .
حجت الاسلام سبزی بخش توزیع برق را به 
عنوان پیشــانی ارتباط با مردم یــاد کرد و به 

حمایت صنعت برق از این بخش تاکید کرد .
مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی برق استان 
مرکزی هم ضمن گزارش مختصری از وضعیت 
صنعت برق استان در بخش توزیع و اقداماتی 
که در جهت کنترل پیک بار در دست اجراست، 

ارائه کرد.
محمود محمودی با اشــاره بــه اجرای طرح 
بهارستان و تقدیر از نمایندگان محترم مجلس 
به جهت همراهی با صنعت برق ، ابراز امیدواری 
کرد حمایت ها از صنعت برق در راستای ارائه 

خدمات شایسته به مردم تداوم داشته باشد .

وزیر نفت خبر داد:
امضای قرارداد با ۶۷۰ دانش بنیان 
به ارزش یک میلیارد دلار از ابتدای 

فعالیت دولت سیزدهم
وزیر نفت گفت: وزارت نفــت تاکنون یکهزار 
قرارداد با بیش از ۶۷۰ شرکت دانش بنیان به 

ارزش یک میلیارد دلار امضا کرده است.
به گــزارش روابــط عمومی شــرکت نفت و 
گاز اروندان و به نقل از پایگاه اطلاع رســانی 
شــرکت ملی نفت ایران، جــواد اوجی، ظهر 
امروز )چهارشنبه، ۱۹ اردیبهشت( در حاشیه 
بازدید از بیست وهشتمین نمایشگاه بین المللی 
صنعت نفت در جمع خبرنگاران با بیان اینکه 
امسال در این دوره از نمایشــگاه هم زمان با 
رونمایی از توانمندی های شرکت های داخلی، 
از دســتاوردهای بزرگ دولت سیزدهم در دو 
سال و نیم اخیر نیز پرده برداری می شود، اظهار 
کرد: همکاران من در وزارت نفت امســال از 
همه سالن های این نمایشگاه بازدید و نیازهای 
خدماتی و تجهیزاتی صنعت نفت را به سمع و 
نظر شرکت های داخلی توانمند خواهند رساند.

وی تصریح کرد: وزارت نفت اکنون در مقابل 
خود ۱۳۰ میلیارد دلار پروژه نیمه تمام )۳۰۰ 
پروژه( و جدید )۱۰۰ پروژه( دارد، ازاین رو این 
اطمینان را به شــرکت ها و سازندگان داخلی 
می دهیم، همان طور که تاکنــون از ظرفیت 
آن ها بهره برده ایم، از این پس نیز به این روال 

ادامه دهیم.
وزیر نفت ادامــه داد: وزارت نفت بــا اتکا به 
شــرکت های دانش بنیان داخلی، برنامه های 
افزایش تولید نفت، گاز و فرآورده های نفتی و 
پتروشیمی را در دستور کار خود داشته است و 
هزار قرارداد با بیش از ۶۷۰ شرکت دانش بنیان 

به ارزش یک میلیارد دلار امضا کرده  است.
اوجی با بیان اینکه وزارت نفت در سال ۱۴۰۲ 
در موضوع ســاخت کالا برای بار اول در میان 
دستگاه های اجرایی کشــور مقام نخست را 
کسب کرد، گفت: پارسال از واردات ۲۰۰ قلم 
کالای مهم صنعت نفت کــه در داخل تولید 

می شد، جلوگیری کردیم. 
وی خطاب به سرمایه گذاران داخلی و خارجی 
صنعت نفت اظهار کرد: هیچ محدودیتی برای 
شــما در این صنعت وجود ندارد؛ الحمدالله 
اواخر سال ۱۴۰۲ وزارت نفت ۲۰ میلیارد دلار 
در طرح ملی فشارافزایی میدان گازی پارس 
جنوبی، ۱۳ میلیارد دلار در توسعه میدان های 
نفتی و ۶ میلیارد دلار با شرکت های پتروشیمی 
برای توســعه ۱۶ مخزن گازی با اتکا به توان 

داخلی قرارداد امضا کرد.

اخبار

ایــلام - مدیــرکل کانون 
پرورش فکری استان ایلام 
ادامه داد: اجــرای برنامه 
هــای نمایشــی در مراکز 
فرهنگــی هنــری کانون 
استان ایلام یکی از اقدامات فرهنگی و هنری کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان ایلام است.

فاطمه رســتگار مدیر کل کانون پــرورش فکری 
کودکان و نوجوانان اســتان ایلام گفــت: یکی از 
مهمترین و رساترین و تاثیرگذارترین سبک های 
هنری براي کشــف حقیقت خود و درک دیگری و 

جهان پیرامون، هنر نمایش است.
وی ادامه داد: آماده کردن کودکان و نوجوانان برای 
ورود به شبکه روابط اجتماعی و تربیت افراد کنشگر 
و انعطاف پذیر از نخســتین ضروریات زیستن در 
جهان امروز است و نمایش کودک و نوجوان بر رشد 
این گروه سنی آینده ساز و بر ارتقای فرهنگ جامعه 

ای پویا و بانشاط و جستجوگر کمک می کند.
مدیر کل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
استان ایلام ادامه  داد: یکی از مهمترین کارکردهای 
نمایش، جنبه تربیتی و آموزشی آن است، این مهم 
وقتی بیشتر به چشم می آید که توجه داشته باشیم، 
آموزش مستقیم و بی واســطه از سوی بسیاری از 
انســان ها مورد توجه و قبول قرار نمی گیرد و این 
مسأله در حیطه تعلیم و تربیت کودکان نمود و بروز 
بیشــتری دارد؛ چون بچه  ها معمولا از آنچه که به 
صورت فرمایشی و دستوری به آن ها ارایه شود، رو 
گردان هستند و در مقابل از جنبه های غیرمستقیم 
آموزشی استقبال بیشــتری دارند که تأثیرپذیری 

بیشتری را نیز به همراه دارد.
وی تاکید کــرد: نمایش و ادبیات نمایشــی برای 

کودکان و نوجوانان می توانــد کارکردها و اهداف 
متفاوتی را دنبال کند، از آن جمله:

– کشف و بارور کردن استعدادهای نهفته، تقویت 
قوه تخیل و ابتــکار کودکان و نوجوانــان، طرح و 
بررسی نیازها و مشکلات و آشنا کردن آن ها با دنیای 
فانتزی و تخیل و افســانه و نیز حقایق و واقعیات 
دنیای پیرامون. – برآورده کــردن نیازهای فکری 
و روحی و روانی کودکان با طرح و بررســی نیازها 
و مشــکلات و ارایه رهنمودهــا و راه حل منطقی 
نمایش از طریق اجــرا و همذات پنــداری و نه به 
صورت مســتقیم. – آماده کردن بنیادهای فکری 
و شــخصیتی کودکان و نوجوانان برای طی کردن 

منطقی و مسؤولانه مراحل گوناگون زندگی.
– استفاده درست و بجا از این ابزار مهم و تأثیرگذار 
می تواند بسیاری از دشواری های آموزشی را آسان 

کند و جایگاه ویژه ای در نظام تعلیم و تربیت بیابد. به 
شرط آنکه توسط افرادی آموزش دیده که آشنایی 
کاملی با دنیای کــودکان و نوجوانان نیز داشــته 

باشند، انجام  شود.
وی خاطرنشــان کرد: در اداره کل کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان اســتان ایلام، از به این 
فعالیت مهم تربیتی و فرهنگــی و هنری اهمیت 
خاصی داده شــده و با حضور مربیان و کارشناسان 
تلاش های موثــری در راســتای بالنــده کردن 
اســتعدادهای جامعه هدف کــودکان و نوجوانان 

تلاش های مناسب انجام شده است.
وی تصریح کرد: خوشبختانه در این جشنواره آثار 
خوبی به دبیرخانه رسید و توسط کارشناسان مورد 

بررسی و ارزیابی قرار گرفت.
مدیرکل کانون پرورش فکری اســتان ایلام ادامه 

داد: اجرای برنامه های نمایشی در مراکز فرهنگی 
هنری کانون استان ایلام یکی از اقدامات فرهنگی 
و هنری کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 

استان ایلام است.
وی تصریح کرد: مرحله استانی نوزدهمین جشنواره 
ملی هنرهای نمایشــی کانون با شعار »این صحنه 
خانه ماست« در ۱۹ اردی بهشت ماه با هدف عمومی 
سازی و مردمی سازی نمایش در جامعه و هم چنین 
فضاســازی و ارتقا ظرفیت نمایش بــه عنوان یک 
رویکرد فراگیر تربیتی در ســالن نمایش مجتمع 
شــهدای کودک کانون پرورش فکری کودکان و 

نوجوانان ایلام در حال برگزاری است.
رستگار گفت: در این جشــنواره که فراهم سازی 
مناسبی برای شناسایی و حمایت از استعدادهای 
هنری در میان نوجوانان و ایجاد فضایی پویا، پرنشاط 

و دوستانه برای تعامل کودکان و نوجوانان است.
در این آیین ۸ گروه نمایشی حضور دارند که از این 
تعداد ۲ گروه کانونی،۲ گــروه آزاد و ۴ گروه دانش 
آموزی هستند. در پایان رقابت اســتانی و پس از 
ارزیابی داوران که از چهره های بنام و هنری استان 
هستند، ۳ گروه به مرحله کشوری راه می یابند و در 

سطح ملی به رقابت می پردازد.
وی با اشاره به موضوعاتی که در این جشنواره در نظر 
گرفته شده گفت: توجه به نامداران، امید آفرینی، 
آیین های بومی، ســنتی، مذهبــی، طنز، محیط 

زیست و آزاد از موضوعات این جشنواره است.
این مدیر فرهنگی ادامه داد: جشــنواره در بخش 
های: نمایش صحنه ای، عروسکی، زنده- عروسکی/ 
نمایش خلاق و نمایشنامه نویسی زمینه حضور و 

رقابت را برای شرکت کنندگان فراهم کرده است.
وی گفت: که بخش های نمایش خلاق و نمایشنامه 
نویسی برای رقابت در ســایت جشنواره بارگذاری 

شده اند.

مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان ایلام:

 کانون استان میزبان مرحله استانی نوزدهمین جشنواره ملی هنرهای نمایشی

مدیرکل بیمه سلامت ایلام خبر داد:
۱۰ هزار بیمار خاص ایلام تحت 

پوشش بیمه سلامت هستند
  ایلام- مدیرکل بیمه سلامت استان ایلام با 
بیان اینکه مراجعه بیماران خاص در ایلام به 
مراکز درمانی ۶۱ هزار مرتبه بوده است، یادآور 
شد: بیش از ۵۳۰ میلیارد ریال بابت حمایت 
از بیماران خاص توسط بیمه سلامت پرداخت 

شده است.
مدیرکل بیمه ســلامت ایلام گفت: ۱۰ هزار 
بیمار خاص در این اســتان تحت پوشــش و 

مشمول حمایت های بیمه سلامت هستند.
نورالدین رحیمی روز چهارشــنبه در گفت 
وگویی اظهار داشــت: بودجه اختصاصی به 
صندوق بیماران خاص، صعب العلاج و نادر در 
سال جاری از ۷۰ هزار میلیارد ریال به ۹۰ هزار 

میلیارد ریال افزایش یافته است.
وی بیان کرد: ۱۰ هــزار بیمار خاص و صعب 
العلاج در استان ایلام مشــمول حمایت این 

صندوق و اداره کل بیمه سلامت هستند.
مدیرکل بیمه ســلامت اســتان ایلام با بیان 
اینکه مراجعه بیماران خاص در ایلام به مراکز 
درمانی ۶۱ هزار مرتبه بوده است، یادآور شد: 
بیش از ۵۳۰ میلیارد ریــال بابت حمایت از 
بیماران خاص توسط بیمه سلامت پرداخت 

شده است.
دکتر رحیمی بــا بیان اینکــه ۱۰۷ بیماری 
خاص مشــمول حمایت های ایــن صندوق 
است، گفت: یکی از خدمات ارزشمند در این 
دولت تاسیس صندوق بیماران خاص و صعب 
العلاج است که در گذشته تنها چهار بیماری، 
تالاســمی، دیالیــز، ام اس و بیماری خاص 

حمایت می شدند.
وی با اشــاره به اینکه در این دولت ۲۷ بسته 
خدمتی برای بیماران خاص تعریف شده است، 
افزود: بر این اســاس وقتی بیماری به مراکز 
درمانی مراجعه می کند هزینه درمان رایگان 
بوده و در بحث ایجاد صندوق بیماران خاص و 
صعب العلاج نیز حمایت های ۱۰۰ درصدی در 

رابطه با این بیماران انجام می شود.
وی خاطرنشــان کرد: بیمه سلامت به دنبال 
ارتقای خدمات بــرای افراد تحت پوشــش 
است به طوری که در استان ۴۵۰ مرکز طرف 

قرارداد بیمه سلامت استان است.

مانور اســتانی ســقای ۳۲ در 
شهرستان اراک برگزار شد

سید محســن موسوی: ســی و دومین مانور 
اســتانی شــرکت آب و فاضــلاب اســتان 
مرکزی با شــعار فرهنگ ســازی و مدیریت 
مصــرف آب در شهرســتان اراک با حضور 
 اکیپ هــای اتفاقات آب و فاضلاب سراســر 

استان انجام شد.
در این مانــور کــه در روز چهارشــنبه ۱۹ 
اردیبهشت ماه برگزار شد ۲۰۰ مشترک در ۴ 
روستای ساقی ، قزلجه ، نمک کوه  و عقیل آباد 
اراک توسط ۲۳ اکیپ اتفاقات آب و فاضلاب 

استان پایش شدند.
این مانور در محورهای فرهنگ سازی و ترویج 
فرهنگ مصرف بهینه آب ، پیمایش مشترکین 

و کنترل کیفی برگزار گردید.
اقدامات فرهنگ ســازی و ترویج  روش های 
مصرف بهینــه آب و تبلیغــات میدانی دفتر 
روابط عمومی این شــرکت یکــی از اهداف 
ایــن مانور بوده اســت همچنیــن در بخش 
خدمات مشــترکان، جمــع آوری اطلاعات 
دقیــق مشــترکان شــامل نــوع کاربری و 
بروز رســانی شــماره تماس ها،شناســایی 
کنتورهــای خراب، شناســایی انشــعابات 
 و مصــارف غیرمجــاز مــورد پایــش قرار

 گرفت.
تبیین مضرات انشعابات و مصارف غیر مجاز 
برای مشــترکان و درخواســت از مشترکان 
بدهکار برای پرداخت قبوض آب که بی شک 
خدمات رسانی بهتر و بررسی تاسیسات آب 
و فاضــلاب و رفع نواقص و شکســتگی های 
احتمالی از دیگر برنامه هــای این مانور بوده 

است.

اخبار

مهران عاشوری: بمناسبت دهه کرامت آقای حسن 
ســعدالدین مدیریت کانون های رضوی اســتان 
ســمنان در جمع اصحاب رســانه و خبرنگاران به 

تشریح عملکرد خود پرداختند. وی با اشاره به ۵هزار 
خادمیاران و هزار نفر یاوران رضوی تحت ۱۸۵ کانون 
رضوی در استان که ۶۵ کانون تخصصی و ۱۲۰ کانون 
محله ایی است مشــغول خدمت رسانی به جامعه 

هدف هستند
ایشان فرمودند ۷.۵میلیارد تومان از محل تبصره ۱۸ 

صرف کارآفرینی کردیم.
کانون سلامت ما خدمات چشم پزشکی، متخصصین 
و پزشک عمومی را ارائه دادند تنها در بخش پزشک 
عمومی ۱۷۰ پزشــک که ۶۴ نفر آنان خادمیاران 
هســتند و کاروان ســلامت در کالپــوش بــرای 
دندانپزشــکی با ۱۵۰۰ مورد پزشک عمومی ۷۰۰ 

مورد تخصصی و ۲۵۰۰ مورد پرستاری ارائه خدمت 
کردند.

آقای ســعدالدین فرمودند طی ســال گذشته ۱۵ 
هزار بسته معیشتی با میانگین یک میلیون تومان 
،۲۰۰ هزار اطعام ،۵۰موکب ،ده هزار نفر اســکان 
زائر ،اعزام ۱۳ کاروان زائر اولی حــدود ۶۰۰ نفر با 
۲۶۰ میلیون تومان، آزادسازی ۵زندانی جرایم مالی 
غیرعمد،۱۵۰ میلیون تومان توزیع لوازم التحریر بین 
دانش آموزان،طرح مهر درخشان با ۹۸۰۰ افطاری 

ساده در ایام نوروز داشتیم.
مدیر کانون رضوی استان مهم ترین برنامه های دهه 
کرامت امسال را جشن زیر سایه خورشید باحضور 

خادمان حضرت علی ابن موسی الرضا)ع( همامانند 
۱۷ سال گذشته در هشت شهرستان استان ،اعزام دو 
کاروان زائر اولی و معلولین به مشهدمقدس، جشن 
در پارک بانوان ســمنان و تجلیل از خادمان نمونه 
ورزشکاران و واقفین، برپایی نمایشگاه وعده صادق، 
رژه موتوری رضوی، برگــزاری محفل ادبی پنجره 
فولاد ، پخش سرودهای امام رضایی در ده میدان ده 
شب، تقدیر از ۵۰ معلم نمونه در طرح سپاس معلم 
و ۵۰ کارگر نمونه در طرح خداقوت کارگر ،اعزام ۱۰ 
کارگر نمونه و ۵ معلم نمونــه باتفاق خانواده جمعا 
به تعداد ۳۰ نفر بصورت رایگان به مشــهدمقدس 

عنوان نمود.

نشســت خبــری پنجمیــن کنگــره جهانــی 
حضــرت رضــا علیه الســلام با حضــور حجت 
الاسلام والمســلمین سید ســعید رضا عاملی، 
دبیر ایــن کنگره و دکتــر عبدالحمیــد طالبی 
رئیس ســازمان علمی و فرهنگی آســتان قدس 
 رضــوی در کتابخانــه و موزه ملی ملــک تهران 

برگزار شد. 
حجت الاسلام والمسلمین سید سعید رضا عاملی 
در ابتدای این نشست با بیان اینکه کنگره جهانی 
حضرت رضا)ع( دارای قدمتی ۴۰ ســاله اســت، 
اظهار کرد: در ســال ۱۳۶۲ اولین کنگره جهانی 
حضرت رضا)ع( آغاز و تا ســال ۷۲ چهار کنگره 
برگزار شــد که در سطح بســیار بالایی با حضور 
اندیشــمندان، علما، فضلا و مراجع عظام برگزار 
می شــد و رهبر حکیم انقلاب نیز از ســخنرانان 
اصلی این کنگره بوده اند. در واقع کتاب »انســان 
۲۵۰ ساله« به نوعی انعکاس سخنرانی های ایشان 

در چهار کنگره است.
 دبیر کنگره جهانی حضرت رضا)ع( افزود: پس از 
توقفی تقریبا ۳۰ ساله در برگزاری این کنگره، در 
سال ۱۴۰۱ تولیت آســتان مقدس رضوی عزم و 
تاکید کردند تا این کنگره به عنوان پرچم و سرمایه 
هویتی آستان قدس رضوی احیا شــود تا بتواند 
امتداد ملی و جهانی بیابد. خوشــبختانه در این 
مدت یک سال و نیم موفق شدیم ۵۰ پیش نشست 
برگزار کنیم که ۱۷ پیش نشست در خارج از ایران 

و ۳۳ پیش نشست در داخل ایران برگزار شد.
حجت الاســلام والمســلمین سید ســعید رضا 

عاملی افزود: در پیش نشست های خارج از ایران 
۳۰ کشور مشــارکت کردند و ۵ پیش نشست در 
کشــور های آمریکای لاتین، پاکســتان، عراق ، 
ترکیه  و در اروپا با محوریت انگلیس برگزار شد. در 
این پیش نشست ها که هر یک دست کمی از یک 
نشست جدی و مهم  علمی نداشت، امتدادی در 
میان شیعه شناسان، ایران شناسان و علاقمندان 
به مطالعــه فرهنگ اهل بیت)ع( در رشــته های 
مختلف از حوزه های معارف دینی صورت گرفت 
و حتی کســانی کــه تخصص شــان ریاضیات، 
کامپیوتر، انســان شناســی، جامعه شناســی و 
علوم سیاســی بود نیز با رویکرد هــای مختلف، 
 دغدغه ها و اندیشــه های خود را به موضوع این 

کنگره گره زدند.
عاملی گفت: عنوانی که برای کنگره پنجم و شش 
کنگره ای که بعد از آن هر دو سال یک بار برگزار 
خواهد شد، دیدگاه ها و رویکرد تمدنی حضرت رضا 
)ع( به مسائل مختلف است. تلاش کردیم مسائل و 
چالش هایی را که در سطح جهان وجود دارد به آن 
بپردازیم. موضوع کنگره »عدالت برای همه، ظلم 
به هیچکس« است. عدالت و تبعیض اساسی ترین 
موضوع جهان معاصر ما اســت که موضوع کنگره 

پنجم حضرت رضا )ع( است.
وی در بخشــی دیگر از ســخنانش، با اشــاره به 
تحولات غزه ابراز کرد: امروز غزه، جنایت و کشتار 
جمعی عمیقی را تجربه می کند. غزه شــاهد یک 
جنایت بزرگ اســت که منجر به آواره شدن یک 
میلیون انسان، گرســنگی ۵۰۰ هزار نفر و کشتار 

بیش از ۵۰ هزار انســان بی گناه شده که ۱۶ هزار 
نفر آنان کودکان بودند. زنــان، کودکان و مردان 
فلسطینی در این کشتار جمعی و جنایت جنگی 
قربانی شدند. دبیر کنگره امام رضا )ع( با اشاره به 
جنگ های مرگبار و ویرانگر در ویتنام و فیلیپین 
و به بردگی گرفتن میلیون ها آفریقایی توســط 
اروپایی ها و آمریکایی ها گفت: همه این ها کشتار 
جمعی بوده است؛ دنیا نیازمند آکاهی و آموزش 
نسبت به حوزه کشتار جمعی است. ای ن مقوله 
همچون ظلم فراگیری اســت که مثال بارز آن در 

نوار غزه رخ داده است.
 عاملی با اشــاره به نامه پر از حکمت رهبر معظم 
انقلاب در ســال ۱۳۹۳ به جوانان اروپا و آمریکا، 
تصریح کــرد: حضرت آیت الله خامنــه ای در دو 
نامه خود تلاش کردند تا بیداری از خواب صورت 
بگیــرد و در شــرایطی که خیلی هــا می گفتند 
مگر کســی به این مطالب گــوش می دهد، ولی 
 امروز شــاهد این بیداری هســتیم که محصول

 آگاهی است. 
دبیر کنگره جهانی حضرت رضا )ع( با اشــاره به 
موضوع کنگره یعنی »عدالت برای همه، ظلم به 
هیچکس«، اظهار داشت: کنگره جهانی حضرت 
رضا )ع( روز های ۲۴ و ۲۵ اردیبهشت ماه در تالار 
قدس حرم مطهر حضرت علی ابن موسی الرضا)ع( 
با تدارک همزمان ۲۰ نشســت تخصصی برگزار 
می شود. در مراسم افتتاحیه کنگره، پیام تصویری 
حضرت آیت الله خامنه ای پخش خواهد شد. دکتر 
رئیســی رئیس جمهور محترم و حجت الاسلام 

والمسلمین مروی تولیت آســتان قدس رضوی 
سخنران مراسم افتتاحیه خواهند بود. همچنین 
پیام حضرات آیات عظام مکارم شیرازی، سبحانی 

و جوادی آملی در این مراسم قرائت خواهد شد. 
وی مهم ترین شاخصه کنگره پنجم را بین المللی 
بودن آن عنوان کرد و اضافه کرد: شــاخصه مهم 
دیگر این است که به مهم ترین نیاز جهان امروز که 
عدالت و مهم ترین چالش امروز جهان که تبعیض 
است به صورت محوری پرداخته شده است. کنگره 
جهانی حضرت رضا، کنگره عمیقی است و توانسته 
با کسانی که مشارکت می کنند ارتباط محتوایی 
برقرار کند و این ارتبــاط محتواتی یک محتوای 

عمیقی را منعکس می کند.  
 ســید رضا عاملی تاکید کرد: کنگره حضرت رضا 
)ع( کنگره بدون کاغذ اســت یعنی تلاش کردیم 
در بخش محصولات هیــچ کاغذی چاپ نکنیم و 
تولیدات کنگره به صــورت الکترونیک در اختیار 
قرار گذاشته می شود و افراد با کیو آر کد می توانند 

آن ها را دریافت نمایند.

با حضور اســتاندار خراســان رضوی در شرکت 
توزیع نیروی برق شهرســتان مشــهد نخستین 
ســامانه پایــش هوشــمند روشــنایی معابــر 
 شــبکه توزیع نیروی برق کشــور در مشــهد به 

بهره برداری رسید.
استاندار خراسان رضوی در این بازدید گفت: همه 
تلاش ما نهایتا باید منتج بــه رضایتمندی مردم 

بشود و در جهت رسیدن به این رضایتمندی باید 
خدمت رسانی تسریع شود.

یعقوبعلی نظــری بیان کرد: با توجــه به ناترازی 
مصرف انرژی، اولین موضوع که باید در دســتور 
کار قرار گیرد مدیریت مصرف است و رسیدن به 
این مهم در حوزه مشهد نیاز به یک بسته عملیاتی 

دارد.

وی  خاطرنشــان کــرد: در راســتای تولید برق 
خورشیدی و استفاده از این ظرفیت می طلبد که 
یک بسته سرمایه گذاری در شهر مشهد تهیه شود.

لازم به ذکر است؛ که با اســتفاده از سامانه پایش 
هوشمند روشنایی معابر امکان تشخیص خاموشی 
شبکه روشنایی معابر بدون تماس مشترکین و به 
صورت خودکار امکان پذیر بوده و در دستور کار 

گروه های عملیاتی جهت اصلاح و رفع عیب قرار 
می گیرد.

از دیگر قابلیت های این سامانه می توان به پایش 
ســاعتی بار شــبکه معابر، نمایش مکانی شبکه 
معابر، تعیین زمان دقیق روشن و خاموش شدن از 
طریق ثبت زمان طلوع و غروب خورشید در کنتور 

هوشمند اشاره کرد. 

۶۰۰۰ هزار نفر خادمیاران و یاوران رضوی در استان فعال هستند

جزئیات برگزاری پنجمین کنگره جهانی حضرت رضا )ع(

افتتاح نخستین سامانه پایش هوشمند روشنایی معابر شبکه توزیع نیروی برق کشور در مشهد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

قبل از آن كه زير بار چيزی برويد،  خوب تحقيق 
كنيد

دانشجويی كه ســال آخر دانشگاه 
را مي گذراند، به خاطــر پروژه ای 
 كــه انجــام داده بود جايــزه اول 

را گرفت.
او در پــروژه خــود از ۵۰نفــر 
خواســته بود تــا دادخواســتی 
مبنــی بــر كنتــرل ســخت يا 
حذف ماده شــيميايی دی هيدروژن مونوكســيد توســط دولت 
 را امضــا كنند و بــرای اين خواســته خــود دلايل زيــر را عنوان 

كرده بود:
زيان های اين ماده : دی هيدروژن مونوكسيد

1- مقدار زياد آن باعث عرق كردن زياد و استفراغ مي شود.
2- يک عنصر اصلی باران اسيدی است.

3- وقتی به حالت گاز در مي آيد، بسيار سوزاننده است.
4- استنشاق)رســيدن آن به مغز( تصادفی آن در 2۵ درصد موارد 

باعث مرگ فرد مي شود.
۵- باعث فرسايش اجسام مي شود.

6- حتی روی ترمز اتومبيل ها اثر منفی مي گذارد.
7- حتی در تومورهای سرطانی نيز يافت شده است.

از ۵۰ نفر فوق 43 نفر دادخواست را امضا كردند.
6 نفر به طور كلی علاقه ای نشان ندادند و اما فقط يک نفر می دانست 
كه ماده شيميايی دی هيدروژن مونوكسيد در واقع همان آب است.

عنوان پروژه دانشجوی فوق الذكر: ما چقدر زود باور هستيم!
 قبــل از امضــا و يــا قبــول هــر موضوعــی، تحقيق و بررســی 

لازم است.

نامه به سردبير

زندگي در دور ترين جزيره دنيا چگونه مي شود؟ 
تا به حال به اين موضوع فكر كرده ايد كه 
اگر در دوردست ترين جزيره دنيا زندگي 
كنيد چه حسي خواهيد داشت؟ جزيره اي 
در ميانه اقيانوس اطلس قرار گرفته است 
كه تقريبا از هر خشــكي 96۰۰ كيلومتر 

دور است. 
 »كريس بيت« مردي 66 ساله است كه از 
هفت سال گذشته زندگي خود را در دورترين جزيره دنيا آغاز كرده است. او 
كه مردي انگليسي است هفت سال پيش تصميم گرفت تا آخرين روزهاي 
عمرش را در اين جزيره سپري كند. او در طول اين سال ها كمک بسياري 

به مردمي كه در اين منطقه بودند كرده است. 
اين جزيره دور افتاده تنها با قايق قابل دسترسي است و يک هفته با پايتخت 
آفريقاي جنوبي فاصله دارد. به گزارش باشــگاه خبرنگاران، اين مرد تنها 
سه بار توانسته است به اين جزيره سفر كند كه نخستين بار در سال 2۰۰6 

بوده است. 
اين جزيره از مستعمره هاي انگلستان است و حالا كريس را به عنوان سفير 
نمونه اين جزيره در دنيا معرفي كرده اند. لازم به ذكر است كه اين جزيره 

تنها 267 نفر جمعيت دارد ولي همه در آرامش خاصي زندگي مي كنند.

دم هواپيماي مفقودشده رديابي شده است
ماموران قايق گشــت زني نيروي دريايي 
اندونزي از پيدا شدن يک شي خبر دادند 
كه مي توانــد متعلق بــه دم هواپيماي 

حادثه ديده ايرآسيا باشد. 
مقامات اندونزي اعلام كردند: در عمليات 
جســت وجو براي يافتن بخش هاي ديگر 
از لاشه  هواپيماي ايرباس اي 2۰۰-32۰ 
شيئي شبيه به دم آن پيدا شده كه در صورت صحت آن مي توان به جعبه 

سياه هواپيما و اطلاعات پرواز دست پيدا كرد. 
طبق اعلام مقامات اندونزي كشتي ها و بالگرد هاي جست وجوگر درحال 
بازرســي بخش هاي شــمالي درياي جاوه براي پيدا كردن اجساد ديگر 
سرنشينان هواپيما و بخش هاي ديگر لاشه آن هستند همچنين نيروهاي 

تجسس منطقه بازرسي خود را گسترده تر كرده اند. 
نيروهاي تجسس اندونزي اظهار داشتند: آخرين شي پيدا شده با احتمال 

بسيار بالايي به هواپيماي حادثه ديده تعلق دارد و دم آن است. 
اداره هواشناسي اندونزي اعلام كرد: احتمالا توفان هاي استوايي در وقوع 
حادثه سقوط هواپيماي ايرآسياي مالزي نقش داشته و وضعيت نامناسب 
جوي تلاش ها براي يافتن اجساد سرنشينان هواپيما و جعبه سياه آن را با 

مشكل روبه رو كرده است. 
به گزارش ايسنا به نقل از رويترز، هواپيماي پرواز Q2 8501 با 162 سرنشين 
در مسير شهر سورابايا در اندونزي به سنگاپور و بر فراز درياي جاوه دچار 

حادثه شد و سقوط كرد.

فراسو

آن سوي مرز

احتمالا حتي آن دسته از هواداران فوتبال كه از آلكس 
فرگوسن خوششــان نمي آمد هم جاي خالي او را روي 
نيمكت منچستر يونايتد احســاس مي كنند. او حدود 
بيست و هفت سال هدايت تيم منچســتر را در اختيار 
داشــت و در اين مدت 49 جام به دست آورد.  بي ترديد 
شيوه مديريت فرگوسن مي تواند براي بسياري از افراد 
سرمشق باشد و به همين خاطر مجله هاروارد بيزينس 
ريويــو )Harvard Business Review( كــه به 
مســائل مربوط به كســب و كار مي پردازد، فهرستي از 
ويژگي هاي مديريتي فرگوســن را تهيه كرده و از آن به 

عنوان دستورالعمل موفقيت فوگوسن 
ياد كرده است. 

  از پايه آغاز كردن
نخستين رويكرد فرگوسن اعتماد به جوان ها و بنا نهادن 
تيم بر اساس جوانان اســت كه منفعت آن براي سال ها 
متوجه باشگاه شود. خريدهاي گران قيمت و كوتاه مدت 

هرگز سياست اصلي فرگوسن نبوده است. 

  شهامت آغاز دوباره
فرگوسن آن قدر شهامت داشت كه هر چهار سال يک بار 
و پيش از آنكه تداوم شرايط موجود باعث ايجاد رخوت 
در تيم شود، در منچستر دست به يک تحول بزند. البته 
او نســبت به جايگاهش در تيم اطمينان خاطر داشت و 
به همين دليل با آرامش خاطر دست به تغييرات مي زد. 

  ايجاد استانداردهاي سطح بالا و عمل به آنها
فرگوسن در آخرين سال حضورش در منچستريونايتد، 
7۰ سال ســن داشــت و با اين حال همچون سال هاي 
پيش از آن هر روز ســاعت 7 صبح در باشــگاه حاضر 
مي شــد. اقدامي كه باعث مي شــد دســتيارانش نيز 
با آن تطبيــق يابند و بــه گفته فرگوســن درك كنند 
 كه در باشــگاه كارهــاي مهمي بــراي انجــام دادن

 وجود دارد. 

 كنترل امور
اگر فردي در باشگاه تلاش مي كرد تا قدرت فرگوسن را 

به چالش بكشد و از قدرت او بكاهد با برخورد سختگيرانه 
فرگوسن مواجه مي شد، حتي اگر اين فرد ستاره باشگاه 
محســوب مي شــد. احتمالا اكنون به ياد ديويد بكهام 

افتاده ايد. 

 درك موقعيت
فرگوسن مي گويد كه قانون مشــخصي براي اينكه چه 
زماني بايد بازيكنان را تشــويق و چه زماني بايد از آنها 
انتقاد كــرد وجود نــدارد بلكه با توجه به شــرايط بايد 
تصميم گرفت كه اكنون كدام رفتــار براي تيم مفيدتر 

است. 

 هنر تطابق
هــواداران دو آتشــه فوتبــال بــه خاطــر دارند كه 
فرگوســن در ســال 1999 با سيســتم 2- 4- 4 و با 
زوج طلايــي يورك و كــول در خط حمله موفق شــد 
جــام قهرمانان باشــگاه هاي اروپا را تصاحــب كند اما 
منچستري كه در ســال 2۰۰۸ براي بار ديگر قهرمان 
 اروپا شــد از نظر ســبک بازي كاملا با منچســتر قبلي 

تفاوت داشت.
 احتمالا اگر فرگوســن پــس از فصل درخشــان 99-
9۸ به اســتفاده از سيســتم قبلي ادامه مي داد، حضور 
او در منچستر بســيار زودتر به پايان مي رســيد اما او 
طي چند دهه هدايت منچســتر به خوبــي با تحولاتي 
كه در جهــان فوتبــال رخ داد تطبيق يافت و شــيوه 
بازي تيمــش را به روز كرد. فرگوســن اعتقاد داشــت 
 كه شــما با پذيرش تغييرات در واقع آنهــا را به كنترل 

خود در مي آوريد. 

  قدرت مشاهده
آلكــس فرگوســن مديريت جلســات تمرينــي را به 
دستيارانش مي ســپرد و خودش به تماشاي تمرين ها 
مي پرداخت. او به خوبي مي دانسته در برخي موارد بايد 
از بيرون به سازمانش بنگرد تا بهتر به نقاط ضعف و قوت 
آن پي ببرد. فرگوســن در يک اظهارنظر گفته است كه 
فكر نمي كند كه بسياري از افراد به ارزشي كه در مشاهده 

كردن است پي برده باشند. 

دستورالعمل موفقيت آلكس فرگوسن را ياد بگيريد

 »استك« خودرويي با چهره سفينه فضايي 
خلاقيت

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    ركورد 19 ميليارد دلاري ســرمايه گذاري 
خارجي در كره 

 ام كي نيوز: ميزان سرمايه گذاري خارجي در كره جنوبي سال گذشته ميلادي 
به بالاترين سطح خود رسيد. به گفته وزارت بازرگاني، صنعت و انرژي كره جنوبي، 
ارزش سرمايه گذاري مستقيم خارجي به 19 ميليارد دلار در سال گذشته رسيد 
كه اين رقم نسبت به 14/۵ ميليارد دلار در سال 2۰13، افزايش 3۰/6 درصدي را 
شاهد بوده است. بر اساس اين گزارش، ميزان سرمايه گذاري اتحاديه اروپا به 6/۵ 
ميليارد دلار، سرمايه گذاري آمريكا 3/6 ميليارد دلار، سرمايه گذاري سنگاپور 
6/1 ميليارد دلار و سرمايه گذاري چين 1/1 ميليارد دلار افزايش پيدا كرده است.

   افزايش 50 درصدي قيمت سبزيجات در هند
ايندياتايمز: قيمت ســبزيجات در پايتخت هند تا 
۵۰درصد افزايش پيدا كرد. قيمت سبزيجات در بازارهاي عمده فروشي در دهلي 
نو در آخر هفته گذشته حداقل ۵۰ درصد افزايش داشته است. اين افزايش قيمت 
به دليل صادرات سبزيجات اصلي و پرمصرف مانند گوجه فرنگي به پاكستان 
است. قيمت گوجه در اين شهر به دو برابر رسيده و اين درحالي است كه قيمت 
پياز درحال حاضر ثابت است. از ديگر سبزيجات اصلي كه به كشور همسايه صادر 

مي شود مي توان به نخودفرنگي و فلفل دلمه اشاره كرد. 

   موافقت اتحاديه خلبانان آمريكن با افزايش 
حقوق

يو اس اي تودي: اتحاديه خلبانان آمريكن ايرلاينز با افزايش 23 درصدي حقوق 
به صورت آزمايشــي موافقت كرد. اين اتحاديه اعلام كرد درصورتي كه اعضاي 
اتحاديه همگي هم راي باشند با افزايش 23 درصدي حقوق خلبانان موافقت 
خواهد كرد. براساس اين قرارداد پنج ساله حقوق خلبانان علاوه بر اين رقم در 
سال نخست، در سال هاي بعدي نيز افزايش خواهد يافت. شركت هواپيمايي 
آمريكن ايرلاينز به عنوان بزرگ ترين شركت هواپيمايي جهان، بر پايه شمار انتقال 
مسافر شناخته مي شود، همچنين پس از لوفت هانزا، در رتبه دوم از بزرگ ترين 

شركت هاي هواپيمايي جهان، بر پايه ميزان درآمد سالانه به شمار مي آيد. 

  چوب حراج به مجموعه 290 ميليون دلاري 
پيكاسو

ديلي ميل: نوه هنرمند اسپانيايي »پابلو پيكاسو« تصميم دارد مجموعه آثار 
هنري و ويلاي مشهور پدربزرگ خود را بفروشــد. »مارينا پيكاسو« قرار است 
دست كم هفت تكه از اين آثار هنري را به مزايده بگذارد. اين مجموعه 29۰ ميليون 
دلار ارزش دارد و شامل آثاري از نقاشي اين هنرمند است كه اثر متعلق به سال 
1921 اين هنرمند ۵۰ ميلون دلار، نقاشي متعلق به سال 1911، 6۰ ميليون دلار 
و يک نقاشي پرتره متعلق به سال 1923 از همسر اول پيكاسو 6۰ ميليون دلار 
قيمت دارد. او قرار است اين آثار نقاشي را به مشتريان خصوصي در ژنو بفروشد. 

تيتر خواندني

يک محافظ شخصي رومانيايي الاصل ساكن لندن 
براي اثبات پولدار بودنش با انتشــار يک ويدئو در 
شبكه يوتيوب پول هاي خود را به نمايش گذاشت. 

  »پتِر كرائت« محافظ شــخصي شــخصيت هاي 
معروف انگليس مي گويــد آن قدر از اين راه درآمد 

دارد كه نمي داند اين پول ها را چگونه خرج كند.
 او در ويدئويي كه در شبكه يوتيوب منتشر كرده با 
ريختن پول ها بر رويش در يک وان حمام )هزاران 
پوند از اســكناس هاي2۰ پوندي انگليس( خطاب 
به هموطنان رومانيايي خود مي گويد: اين پول ها 
تنها نتيجه 4 ســاعت كار من اســت. آن قدر زياد 
است كه از عهده خرج كردنش بر نمي آيم. اين مرد 
رومانيايي الاصل ادامه مي دهد: »وقتي در روماني 

زندگي مي كردم هيچ وقت ايــن همه پول يک جا 
نديده ام اما الان به قدري پول دارم كه اگر در جيب 

شلوارم بگذارم نمي توانم راه بروم.«
پتر كرائت از سال 2۰11 تا 2۰12 محافظ شخصي 
»الكس ريد« بوكسور و هنرپيشه معروف انگليسي 

بوده و پس از آن محافظ شــخصيت هاي مشهور 
انگليسي است. 

او هم اكنون با انتشار تصاوير مختلفي مي گويد يک 
خودروي مازراتي و يــک »پنت هاوس« مجلل در 
لندن دارد اما برخي رسانه هاي انگليس نوشته اند 
خودرو و پنت هاوسي كه او عكس آن را به نمايش 
گذاشته براي يكي از ســلبريتي هايي است كه اين 

مرد رومانيايي محافظ اوست. 
به گزارش عصر ايران بــه نقل از روزنامه ديلي ميل 
انگليس، به نظر مي رسد انتشار اين ويدئو در يوتيوب 
بيشتر براي ثابت كردن دروغ بودن ادعاهاي برخي 
رسانه ها درباره تعلق نداشتن خودرو و خانه مجلل 

به اوست. 

روش اثبات پولدار بودن به سبك يك محافظ شخصي

صبحانه سوئدي
مهم ترين بخش ايــن صبحانه، پنكيک 
 Pannkakor ســوئدي اســت كه به
معروف است. اين پنكيک شباهت زيادي 
به كــرپ دارد و دو ســمت خمير آن در 
روغن سرخ مي شود. اين پنكيک معمولا 

با ميوه هاي شيرين يا مربا سرو مي شود. 

ميز صبحانه
سال گذشته مسابقات طراحي خودرو توسط شركت »ميشلن« برگزار شد كه طي 
آن چند طرح بي نظير به فينال مسابقات رسيدند. اين طرح ها همگي براي سال 2۰46 
هســتند و اصل طرح ها همگي بر هنر، زندگي و نبوغ تمركز داشته اند.   »استک« 
خودرويي است كه گروهي از طراحان هندي آن را به مسابقه فرستادند و توانست به 
فينال مسابقات راه پيدا كند. اين خودرو مخصوص شهرهاي پرجمعيت و كشورهاي 
شلوغ است كه مشــكلات انرژي و جاي پارك دارند. اين خودروها طراحي جالبي 
دارند كه آن را مشابه ســفينه فضايي مي كند. اين خودروها هوش مصنوعي بسيار 
قوي خواهند داشت كه در نمونه هاي مشابه يافت نمي شود و ممكن است به گونه اي 

ساخته شوند كه با آب، باد و نيروي خورشيدي كار كنند.  »استک« يک قابليت جالب 
هم دارد، فرض كنيد در خيابان دو خودرو پشت يكديگر پارك كرده اند و فضاي اشغال 
شده به اندازه دو خودرو است اما زماني كه هر دو خودرو استک باشند درون يكديگر 
رفته و تنها فضاي 1/۵ خودرو را اشغال مي كنند. به گزارش باشگاه خبرنگاران، اين 
يعني افزايش فضاي پارك خيابان ها. اما اين ويژگي نيازمند حالت خاصي در بدنه است 
كه به واسطه استفاده از نانو فيبركربن در ساخت آن لحاظ شده است. بدنه اين خودرو 
زماني كه در پارك است از زير جمع مي شود و زماني كه خودرو را روشن كنيد بار ديگر 

خودرو بزرگ شده و فضاي نشستن آماده مي شود. 

تبليغات 
خلاق


